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TESTIMONY OF JAMES HERBERT MARTIN RESUMED 

The President’s Commission reconvened at 3 p.m. 
Mr. DULLES. Gentlemen, the (‘ommission will come to order. 
Are .rou ready to caontinue the testimong. Mr. Martin? 
Mr. MARTIN. Yes, sir. 
Mr. DULLES. Will you carry forward. Mr. Redlieh? 
Mr. REDLICH. Mr. Martin, I would like to hand you a group of newspaper 

clippings which hare not as yet been introdwed in evidence and I would ask 
you to look through them and to pick out anr which you feel create an image 
of Jlrs. Marina Oswald which you feel does not conform to the reality of her 
personality. as you know it. and ask you in regard to each one to tell us in 
what respect the facts as reported in each of these clippings do not conform 
to the real person as you know her. 

Mr. DULI~ES. I assume we can avoid repetition, can’t we? 
Mr. REDLICH. Yes. 
Mr. DULLES. Incidents here have been touched on in other papers and we 

don’t need to touch them again. 
Mr. REDLICH. Yes. Mr. Chairman. 
During the intermission we hare gone through all of the newspaper clippings 

and eliminated the duplicate stories and hope to eliminate duplicate facts as we 
go along. 

Mr. MARTIR. Well, this one is inaccurate that it doesn’t have anything to 
do with her image, so to speak. It says she spent Christmas- 

Mr. REDLICH. For the sake of the record if we are going to have comment 
on them I would like to hare them introduced as evidence because the record 
wouldn’t state what they are about. 

Are you going to make comment? 
Mr. MARTIN. Do you want me to? 
Mr. R~DLICII. If you are going to make comment about it, if you feel there 

is some inaccuracy here then I would like to introduce that in eridence, since 
apparently you are. 

Mr. MARTIS. It is inaccurate as far as the date in the article is concerned. 
Mr. REIILICH. The witness has handed to us a newspaper story which we 

hare marked as Commission Eshibit So. 328. 
Mr. DULLES. Could we hare the inaccuracy mentioned here? 
Mr. REI~ICH. Yes, the headline of whicah is “Mrs. Oswald Will Bare Life of 

Mate” and I request it be admitted in evidence. 
Mr. DULLES. Any objection? 
Mr. LEECH. No. 
Mr. DULLES. It will be admitted. 
(The document referred to was marked Commission’s Exhibit No. 328 for 

identification and received in evidence.) 
Mr. RE~LICH. I show you Commission Exhibit So. 328 and ask you if there 

are any inaccuracies in that statement. 
Mr. XARTIN. “Mrs. Oswald and Her Children Sow Make Their Home at an 
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Undisclosed Hotel” which is inaccurate“and it was in that motel room, 
somewhere in the Dallas-Fort Worth area that the youngest Oswald child spent 
her first Christmas. There was a tree, toys and even a visit from Mrs. Oswald’s 
brother who lives 39 miles to the north in Denton, Tex.” 

That was the inaccuracy that she spent Christmas not in a motel but in our 
home. 

Mr. DULLES. That is about from 3 o’clock in the afternoon as I recall until 
7 :30 in the evening. 

Mr. MAXTIN. No, sir ; that was Thanksgiving. 
Mr. DULLES. That was Thanksgiving. Spent the whole day of Christmas in 

your home? 
Mr. MABTIN. Well, she lived there. She was at our home 24 hours a day. 
This one- 
Mr. REDLICH. The witness has produced before the Commission a newspaper 

story which we have labeled as Commission Exhibit No. 329, the headline of 
which reads, “Money Gifts to Tippit’s Near $200,9CKl Mark.” 

Mr. Chairman, I request that Commission Exhibit No. 329 be admitted in 
evidence. 

Mr. DULLES. Any objection? 
Mr. LEECH. No. 
Mr. DULLES. It shall be admitted. 
(The document referred to was marked Commission Exhibit No. 329 for 

identification and received in evidence.) 
Mr. REDLICH. Mr. Martin, I hand you Exhibit No. 329 and ask you if it is 

inaccurate in any respect. 
Mr. MARTIN. The article states that Mrs. Shirley Williamson, a Fort Worth 

housewife, who felt compassion for the widow, Mrs. Oswald, and the two babies 
said the fund for the Russian-born widow had reached $76,999.” 

The fund that Mrs. Williamson collected amounted to some $2,699. That was 
her total. That is the inaccuracy there. 

Mr. DULLEB. Is she referring to the funds she collected or the whole collections? 
Mr. MILBTIN. Her funds. This has come up numerous times. We even called 

her about it one time. She had given out press releases that she had collected 
personally, I think, in excess of $8,999, whereas what she was doing was 
adding what she had collected to what had already been sent to Marina, and say- 
ing that she was holding that money. 

Mr. DULLES. But even that total is exaggerated, is it not? 
Mr. MABTIN. At that time, yes. 
Mr. DULLES. The total collections? 
Mr. MUTIN. At that time, yes. 
Mr. REDLICA. Mr. Martin, this article also makes reference to the fund on 

behalf of the wife of Officer Tippit with which, of course, you have no connection. 
I would like to ask you, however, whether art the ,time you extended the 

offer to Marina Oswald to live in your home you were aware of the fact that 
there were funds being raised for Officer Tippit’s wife. 

Mr. MARTIN. I was undoubtedly aware of it but I don’t recall any conscious 
knowledge of it or thinking of it. 

Mr. REDLICH. Do you recall whether you were aware at the time that there 
were any funds coming in on behalf of Mrs. Oswald? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. You were not aware? 
Mr. MARTIN. Not aware, no. 
Mr. REDLICH. The witness has offered to, has presented to, the Commission 

a newspaper story appearing in the Buffalo Evening News, December ‘7, 1963, 
headline of which reads, “Oswald’s Widow Reported Hoping to be U.S. Citizen.” 

This story has been identified as Commission Exhibit No. 330 and I ask that 
it be introduced in evidence. 

Mr. DULLER Any objection? 
Mr. LEECH. None. 
Mr. DULLES. Accepted. 
(The newspaper article referred to was marked Commission’s Exhibit No. 330 

for identification and received in evidence.) 
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Mr. REDLICH. hIr. Martin, I show you Commission’s Exhibit No. 330 and 
ask you if it is inaccurate in any respect to the best of your knowledge? 

hlr. hIARTIN. In the second paragraph it says, “hlrs. Oswald, 23,” which is 
inaccurate-“Russian-born Mother of Three-” 

hlr. REDLICH. Will you state the inaccuracy*? 
Mr. MARTIN. The age is inaccurate. She is 22. “Russian-born Mother of 

Three” that is inaccurate. She is the mother of two, “burst into tears when 
she learned at least $7,700 had been sent to her by sympathetic Americans.” 

There was no hnrst of t,ears. 
hIr. REDLICH. Will you tell the Commission what the reaction was? 
hIr. MARTIK. I would say of balminess rather than-she was glad that that 

was there, which is normal. 
Mr. REDLICII. Do you recall anything she told you? 
hlr. MARTIS. So. This was December 5. So, I have no recollection of any- 

thing that she said? 
Mr. DULIXS. Didn’t you testify before, maybe it is with regard to another 

or similar clipping, that she had some reference to the silly Americans who 
were giving this money? 

Mr. MARTIS. Wrll, it was a comment she had made at sometime or another. 
I don’t know whether it was during this particular thing or not. I think it 
was further on. 

Mr. DTLLES. On a similar occasion? 
hIr. hIARTIX. A little later date, yes. 
Mr. RE~LICH. Mr. Martin, you hare commented on the respects in which the 

newspaper clippings were at variance with the facts about Marina Oswald as 
you knew them. 

Are there any other facts which perhaps were not reflected in these clippings 
but which you might be aware of in respect to which the public image of Marina 
Oswald differed from the true person that you knew on the basis of your con- 
tact with her? 

hIr. RIAaTIN. No. Of course, she is not the least hit frugal. She spends 
money quite freely, which it is her money to spend, but it won’t last very long 
at the rate it is going. 

Mr. REDLIOH. In connection with that did Marina Oswald ever discuss with 
you the financial difficulties she may have encountered while she was married 
to Lee Oswald? 

Mr. MARTIN. Yes. She remarked one time that she had always wished for 
$5&l just to do with as she wanted. She also ment.ioned that the small amount 
of money that it took them to live upon. She said it ran between $130 and 
$135 a month. 

Representative FORI). Did she complain about t.his limited amount? 
hlr. MARTIX. So. I asked her how she could live on that little and she said 

well, all they had was rent and food, and occasionally she would get a dress 
or get a pair of shoes. She said that she didn’t object to it. 

Representative FORK But when more money became available she found 
ways and means of spending it? 

Mr. MARTIN. yes. Well, she mentioned one time to me tha-I told her 
she was spending too much money, and she said, “Well, when it is all gone I 
will go to work.” That is- 

hlr. DULLES. That is a little Russian, may I say for the record. 
Mr. REIILICH. Mr. Martin, this Commission has recovered information to the 

effect that the public announcements which you made concerning the amount 
of funds which had been collected on hIarina Oswald’s behalf actually reflected 
figures that were less than the amount which had actually been collected on 
her behalf. 

Without getting into specific figures at this time, are these reports correct 
in your opinion? 

hlr. hbRTIx. Which report? 
Mr. REDLICII. The report- 
Mr. MARTIS. Oh, yes, we were obtaining a smaller figure, that is true. 
Mr. RE~LICII. That is true. Did you consult with hiarina Oswald on this 

policy on reporting to the press a lesser figure than had actually been collected? 
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Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. What was your reason for doing it? 
Mr. MARTIN. To-well, the money she had collected was considerable, and 

most people in their life don’t accumulate that much money in their entire 
lifetime. 

What we were trying to do for her was to build enough of a--enough capital 
to furnish her from the interest a steady income. And by keeping the figure 
down figured it would increase. 

Mr. REDLICH. I don’t want to put words in your mouth. Could you be a 
little more specific about your reason? 

Mr. MARTIN. Well, so people would keep contributing to her cause. 
Mr. REDLICH. And she was in accord with this policy of keeping the public 

amount at a low figure so that people ,would contribute to her cause? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. I would like to revert to a point that you made this morning 

to clear up the record. You said that you left your job at the Six Flags Inn 
Motel because of your obligations to Marina Oswald. Did you leave the job 
voluntarily or were you fired? 

Mr. MAETIN. I left voluntarily. I actually left on the 15th of December, and 
I had a week’s vacation coming, they gave me that which paid me to the 1st 
of January. 

Mr. REDLICII. When you met Mrs. Oswald in late November and in your 
conversations with her at that time, did she discuss with you the fact of her 
husband’s trip to Mexico? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Are you now- 
Mr. MABTIN. She did at a later date, sometime in January before she went 

to the Commission. 
Mr. REDLICH. When did you first learn of Lee Oswald’s trip to Mexico? 
Mr. MARTIN. I guess it was from newspap& accounts. 
Mr. REDLICH. When you read it in the newspapers did you ask Marina 

about it? 
Mr. MA&TIN. No. 
Mr. REDLICH. What prompted you to discuss with Marina in January the 

question of her knowledge about it? 
Mr. MARTIN. Let’s see-she told me when the FBI was questioning her one 

day, she told me that they had information that he had attempted suicide, and 
that particular day she didn’t want to see the FBI at all, and she was a little bit 
unhappy with them and I just asked her what else did she learn. 

Mr. REDLICH. Who else was present at this conversation? 
Mr. MARTIN. I don’t think anybody. 
Mr. REDLICR. Just you and Mrs. Oswald? 
Mr. DULLES. Who was this who had attempted suicide, I didn’t catch that? 
Mr. MARTIN. Lee Harvey Oswald. 
Mr. DULLES. At what time? 
Mr. MARTIN. That was in Russia sometime before, I think before he met 

her. 
Mr. DULL.ES. And she said she had heard this from the FBI or the FBI had 

asked her about it? 
Mr. MARTIN. The FBI had read, I think, in his manuscript that he had 

attempted suicide. 
Mr. DULLES. And they asked her about it? 
Mr. MARTIN. She didn’t know that. Yes. And at that time I asked her if 

she learned anything else, and she said no, but that they still didn’t know that 
she knew that he had gone to Mexico, and at that time we were talking about 
the Commission, that general area of time, and I mentioned to be sure to tell 
the truth to the Commission. 

Mr. REDLICH. Did you ask her why she had not revealed knowledge of her 
trip-of her knowledge of Lee Oswald’s trip to Mexico? 

Mr. MARTIN. I can’t recall exactly whether I did or not. 
Mr. REDLICH. Did you ask her? 
Mr. MARTIN. I have a recollection but I have no idea what was said. 
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Mr. REDLICII. Did you and she discuss the purpose of Lee Oswald’s trip to 
Mexico? 

Mr. MARTIN. So. 

Mr. REDLICH. Do you say you advised her to tell this Commission about that 
trip to Mexico? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. When you were here and she testified did you inquire of her 

as to whether in fact she did tell this Commission about the trip to Mexico? 
%Ir. MBRTIN. I inquired of John Thorne and he said that she had. 
hlr. REDLICIT. Rut in connection with the Nixon incident, you indicated earlier 

in your testimony that Lou had not inquired of her as to whether she had told 
this Commission about the Sixon incident. 

Mr. MARTIN. Right. 
3Ir. REDLICII. Did you think that the Sixon incident was of less importance 

than the Mexican trip? 
Mr. J1.41~~1~. So, I didn’t quite believe the Nixon incident. 
Mr. RE~IJCII. Do you believe it now? 
Mr. M~KTIS. I don’t know. I don’t know if there is any corroboration other 

than her say so. 
Mr. REDLICH. It was because you had doubts about the actual existence of the 

incident that you didn’t pursne with her the question as to whether she should 
tell this Commission about it? 

Mr. M.~KTIS. Yes. I didn’t tell her not to say anything about it. I didn’t 
mention it specifically at all. The only thing I told her to do was to tell the 
Commission the truth in all cases. 

Jlr. REDI.ICII. At the conclusion of each day’s testimony while she was here 
before this Commission did you discuss the nature of her testimony with her? 

Mr. 11.4~~1~. So. I asked her how the day went. And she would tell me, 
“fine,” and that was the end of it. 

Mr. REDLICH. But you did inquire speriflcally about the Mexico trip? 
Mr. MARTIN. Yes. Because I knew she lied about that to the FBI. 
Mr. REDLICH. Are there any other incidents you knew she had lied about to 

the FBI? 
Mr. hIARTIi-7. No. 
Mr. REDLICH. That is the only one? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Did you and Marina Oswald ever discuss the question of her 

husband’s rifle practice? 
Mr. M.~~RTIN. No. The only time I recall that ever being asked of her was 

at the press conference here in Washington, and I never specifically asked her 
at all, whether he practiced. 

Mr. REDLICH. Did you ever discuss with her the question of Lee Oswald’s 
ownership of a rifle? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. When you discussed the General Walker incident with her, did 

you discuss his ownership of a rifle? 
Mr. MARTIN. No. The only thing, I think about the only thing I asked her 

about that was how he got there and how he got back. 
Mr. REDLICII. What did she say? 
Mr. MARTIS. She said he walked and took the bus. 
Mr. REI)I,ICH. And you didn’t ask her what weapon he had shot at General 

Walker with? 
JIr. AIARTIN. NO. That \vas in the newspaper, it was a rifle. And there were 

many things I didn’t ask ahout because I was previously informed through 
the news or I thought I was anyway. 

Mr. REDLICH. You specifically, with regard to the rifle, you are telling this 
Commission that you had no conversations with Marina Oswald concerning her 
husband’s practice with the rifle either in Dallas or in New Orleans. 

Mr. MARTIN. Let’s see-1 think I did discuss with her one time at the rifle 
range out in Grand Prairie was it, wherever it was, that the owner had seen 
Lee Harvey Oswald out there with a rifle, and he drove up in a car. 

Mr. REDLICH. Who is “they”? 
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Mr. MAETIN. The owner of the rifle range. 
Mr. REDLICH. You say they drove up in a car? 
Mr. MUTIN. He drove up in a car. 
Mr. REDLICH. The owner of the rifle range? 
Mr. MARTIN. No ; Lee Harvey Oswald. 
Mr. REDLICH. Drove to the rifle range in a car? 
Mr. MARTIN. Yes. And- 
Mr. DULLES. Did he drive himself? 
Mr. MARTIN. Well, this is a report from the rifle range owner who said he 

had seen Lee Harvey Oswald there on numerous occasions practicing, and that 
he drove up in a car by himself. He always came by himself, and I did ask 
her if he could drive and she said no, definitely. 

Mr. REDLICH. Where did you read this report or where did you hear about it? 
Mr. MARTIN. It was right after the start there, in the Dallas papers. 
Mr. REDLICH. This was something you read. This was not a personal con- 

versation you had with the owner of the rifle range? 
Mr. MARTIN. No, it was a newspaper account. 
Mr. REDLICH. \Vere there any other conversations you had with Mrs. Oswald 

concerning rifle practice? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Did you have any conversations with her concerning Lee 04 

wald’s ability as a rifleman? 
Mr. MABTIN. No. 
Mr. REDLICH. Did Mrs. Oswald ever discuss with you the fears that she 

claims to have had that Lee Oswald would attempt to kill a public Agure as 
a result specifically of the Walker incident? 

Mr. MARTIN. No, other than when she told me that she told him that if he 
tried anything similar to the Walker incident she would have him arrested. 
And she never mentioned to me a particular figure that he would do anything 
like that. She evidently had it though or she wouldn’t have made the threat 
to him. 

Mr. REDLICK Other than the Nixon incident, and the Walker incident, Mrs. 
Oswald never related to you any other speci5c incident with regard to the 
attempt to take the life of anyone? 

Mr. MARTIN. No. 
Representative FORD. Did Mrs. Oswald, Marina, ever indicate to you her 

feeling toward guns; did she ever indicate any apprehension about having 
one in the house? 

Mr. MARTIN. No. 
Representative FORD. Related to rifles, pistols? 
Mr. MARTIN. I have a 22 rifle in the house, for instance. Of course, she may 

never have seen it. But I don’t believe the question ever came up at all. 
Representative FORD. She never indicated to you that she had told Lee Harvey 

Oswald that she was apprehensive about his use of a gun or his having a 
gun in the household? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Mr. Martin, I would like to ask you whether Mrs. Oswald ever 

discussed with you any aspects of the life of Marina Oswald and Lee Harvey 
Oswald while they were in Russia. 

Mr. MARTIN. Let’s see now-she mentioned one time to both my wife and I 
that Lee had gone to Moscow, I believe, and an old boy friend called her up 
and she went out with him while Lee was gone. 

Mr. REDLICH. Did she indicate to you at that time the purpose of Lee’s trip 
to Moscow? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Did she indicate to you whether she had told Lee about her going 

out with this old boy friend? 
Mr. MARTIN. She said she did tell him. 
Mr. REDLICH. By the way, would you recall when Lee made this trip to 

Moscow ? 
Mr. MARTIN. No, I don’t think she mentioned the date at all. She may have 

but I don’t recall. 
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Mr. REDLICK Did she indicate in connection with this trip of Lee Oswald 
to Moscow that she herself subsequently went to JIoscow while he was there? 

Mr. MARTIN. So. I think she said he was gone one day or one night and 
fame back the next day. 

Mr. REDLICH. So that on the basis of your recollect.ion. if there was a trip 
in which Lee Oswald went to Moscow and she joined him there this was a 
different trip from the one you are talking about? 

Mr. JIaan~. Yes. 
Mr. REDLICH. Is that right? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Just to make sure of this you say to the best of your recollection 

she said he went there for one day and returned? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDIXH. Can you think of any other aspects of their life in the Soviet 

I-nion that 3farina discussed with you. 
Mr. MARTIN. He used to like her aunt. Now, which aunt I don’t know. Yes, 

I do. It is the aunt that is working as a secretary and her husband is on a 
pension. She has an aunt and an uncle by blood. 

Now, the aunt’s husband is on a pension, and the uncle’s-The uncle is a lieu- 
tenant colonel in the Soviet Army. 

Mr. REDLICII. Now, the aunt and uncle that you say she liked very much, 
is this the aunt and uncle with whom she was living at the time she met Lee 
Oswald or is this a different aunt and uncle? 

Mr. MARTIN. That was all very-always confusing to me hecause she wouldn’t 
call the spouse of the aunt, for instance, her uncle, and I couldn’t tell all the time 
which party she was talking about. 

Mr. DULLES. These were both relatives to Marina, therefore, they were not 
married. 

&Ir. MARTIN. Well, no ; they were not married to each other. 
Mr. DULLES. That is what I mean, yes. 
Mr. MARTIN. There were two couples, and the aunt in one couple and the uncle 

in the other couple. But she didn’t refer to the opposite spouse as an aunt and 
uncle. 

Mr. REDLICH. Does the name Berlor refresh your recollection any? 
Mr. MARTIX. Berlov? 
Representative FORD. Did Marina ever indicate to you anything about her edu- 

cation, what school she attended? 
Mr. MARTIN. No, just the school of pharmacy, and she compared her grade 

school or our grade school, which is, I guess similar to our grade school in high 
school or junior high, anyway. 

Representative FORD. She only referred to the pharmacy training? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Representative FORD. As any special training she received? 
Mr. M.~RTIX. Yes. 
Representative FORD. But she did discuss that with you? 
Mr. MARTIN. Not at length. Just smted the fact that she had finished phar- 

macy school. 
Representative FORD. But she didn’t discuss any other training or schooling of 

a special nature. 
Mr. MARTIN. No. 
Representative FORD. Did she ever discuss any special training that Lee might 

have had while he was in Russia? 
Jlr. MARTIN. No. 
Representative FORD. Did she ever discuss Lee’s employment while he was 

in Russia? 
Mr. MARTIN. Only that he was unhappy where he was working. 
Representative FORD. Did she tell you n-here he worked, the kind of work he 

was doing? 
Mr. MARTIN. I don’t know. I have an idea it was in a factory of some kind, 

whether she told me that or whether it was an assumption, I don’t know. 
Mr. REDLICH. Did she ever discuss their apartment, their living quarters in 

Minsk? 
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Mr. MARTIN. Yes, she said she had a one-room apartment, and had a balcony 
on it, and that as soon as the baby was born they were going to move to a larger 
one. I questioned her about that because I understand it is quite difficult to 
get more than a one-room apartment in Russia and she said, well, Lee was an 
American and he could get things the Russians couldn’t get. 

Mr. REDLICH. Did Mrs. Oswald give you the impression that in general she 
and Lee Oswald had better treatment than other Russians? 

Mr. MARTIN. Yes, and actually her past life even before she met Lee seemed 
a little bit strange to me, going to the opera, taking vacations and holidays 
as she says. I understand it is quite expensive to go to the opera. and xhe was 
making, what did she say, 45 rubles a month, and she would take a girl friend 
with her when she went to the opera. 

Now, how much that cost, I don’t know. 
Mr. REDLICH. Did you ever question her about her financial situation in 

Russia? 
Mr. MARTIN. I asked her how she could afford it and she said she got by. 

She was living at home or with her aunt and uncle. So I imagine their expenses 
there weren’t high. 

Mr. REDLICH. Did she mention any extra income which Lee Harvey Oswald 
may have had apart from his job? 

Mr. J~ARTIK. No; I asked her about that specifically because I had heard an 
account that he was supposed to be getting Western Union money orders, and 
asked her about that. She didn’t know what a Western Union money order was, 
for one thing, so I reworded the question and asked if he was getting money from 
anyone else other than where he was working, and she said no. 

Jlr. REDLICH. This was true of this life in the Soviet Union? 
Mr. MARTIN. Yes, apparently. 
Mr. REDLICK Did Marina ever discuss with you the uncle with whom she 

lived who was apparently a lieutenant colonel in the Soviet army? 
Mr. MARTIA. No ; except she didn’t like him. 
Mr. REDIXH. Did she say why? 
Mr. J~ARTIN. No. She preferred her aunt, who has the husband on the pension. 
Mr. REDLICII. Can you search your memory at this point and tell this Com- 

mission anything that you have not yet told us about Marina’s conversations 
with you concerning her life in the Soviet Union? 

Mr. MARTIN. Her aunt used to bring food and liquor home after parties had 
at the government building where she was working. Other than talking about- 
she pulled one tooth out before she came to the United States. A tooth was 
either crooked or broken and she pulled the tooth out. That caused the other 
one to twist. I don’t know what that was. 

Representative FORD. Did Marina ever indicate to you while she was in the 
Soviet Union that she drank beer, wine, liquor? 

Mr. MARTIN. Vodka. 
Representative FORD. When she came to the United States, you could observe 

it, did she drink beer, wine, liquor of any kind? 
Mr. MARTIN. She drank, I guess she drank a bottle of beer every day, and 

occasionally she would drink some vodka. 
Representative FORD. But not a heavy drinker? 
Mr. MARTIN. IKo. 
(Discussion off the record.) 
Mr. REDLICH. Mr. Martin, have you ever heen curious about how Mrs. Oswald 

was ever able to leave the Soviet Union? 
Mr. MARTIN. Well, I wasn’t, until Don Levine brought up the subject. of 

course, I have no idea what it entails to get into Russia or out of it as far as 
that is concerned. 

But according to Mr. Levine, it is extremely difficult for people to get out of 
Russia, especially when they have had the training that Marina has had. 

Mr. REDLICH. By training you mean what? 
Mr. MARTIN. Pharmacy. He said they spent quite a bit of money on her 

training, and he doesn’t understand how she got out of Russia on such short 
notice. 

Mr. REDLICH. Did you ever ask this question of Marina Oswald? 
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Mr. MARTIX. She said that 1~3 nrmngrd it. nud that is all she would say. 
Mr. I~EI)I.IC.II. She newer discxssed any other aslject of her departure from 

the Soviet I’uion:’ 
Mr. .\I.wrrs. So. IAct’s sw. tl~ey were iii Jlosco~y, she waited a cY~ul)le of days 

xhile he \vas, ho\\- did she llut it, collectiug mon(~y 01 getting money together 
to (‘OIUP over to 1lte states. I llare forgotten the nilin~~ of the hotel they stnyctl in. 
She eveu reul:rrkcd tbry had paucakcs ~rry morning and she didn’t like 
lM*lc’aIiW. 

J\Ir. Rw)I.I~~II. 111 tcbrms of her ofic.ial ue$x)tiations to learns the Soviet Union, 
J-C,U asked her nothing other than the question that I harcb already discussed 

with you? 
Mr. 11~~1s. X0. she said that I,ec arrarlpfvl everything. 
Mr. REI)I.ICII. I \~ol~ltl like to ask ~011 a fe\v questions no\v about Some of tile 

illtlivitluals that Marina autl 1,~ Harvey Os\valtl kuew in Fort Worth and 

:)all:x.s. aud asI; yc,u in t’ach ciisF whether ;\Iilrin:l Oswald tliscnsscd any of 

these intliriduills with :-on. 
The first is Glborgr I~c~nhe. 
JIr. M.\a~rn-. I know the uaml-’ but I don’t tbiuk JIarina has ever mentioned 

liilll : Katyn Ford has though. 
Mr. REoLrcn. Are you personally acquainted jvith George Rouhe? 

Jlr. MARTIS. No. 
Mr. R@;I)I.ICII. (‘outd you tell us what Kntya Ford has told you about Mr. 

Rouhe? 
llr. ~\IARTIX. It was relating to Marina-1 think Katya Ford and Bouhe are 

friends. and they had beeu disc.ussing Marina all the time she was in seclusion, 
and wondering what had hapl)ened to her. where she was. Now this WRS after 

the news was out where she was. 
Mr. REIXIVII. Are you acquainted with-- 
Mr. I~JLLES. Excuse me, by “in seclusion”, you mean at the time she was 

with you in your house? 
Mr. MARTIN. Yes. and the press didn’t know where she was. 

Mr. I)IJ~.I.ES. I see. 
Mr. RE~MCII. Are you acquainted with George De Mohrenschildt or his wife 

.Jean De Xohrenschildt? 
Mr. MARTIN. So. 
Mr. RF,DI.ICH. Have you ever disc~ussed either George or Jean De W~hrenschildt 

with Marina Oswald? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICI~. Have you ever discussed George and Jean De blohrenschildt 

with anyone else? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. III-1.~~5. Did you ever hear the name mentioned before? 
Mr. MARTIS. So. I think I would remember that name. 

Mr. REDLICII. Are you personally acquainted with Peter Gregory? 

1Ir. Jla~rrs. I met him once, maybe twice, at the Inn. He was interpreting 
for Marina, for the Secret Service, I believe, before Lee Gopadze got there. 

Mr. REnr~IcII. Do you know who he is? 
Mr. ~IAKTIS. 1 understand he is a geologist. and he also teaches Russian. 
Mr. REDLICH. Did Marina ever discuss either Peter Gregory or Paul Gregorq- 

with you? 

l\Ir. MARTIS. She mentioned-1 don’t know which one. 
Mr. REDMCH. One is the father and one is a son. 
Mr. M~KTIS. I think it is the older gentleman that I met. She mentioned that 

she IikfVl him. 

1Ir. REDLICII. The older gentleman? 
\Ir. MARTIS. Yes. And I think she corresponded with him. I know she cor- 

responded with him. 
Xr. REI~LICH. Do you have any knowledge of Mr. Gregory’s son? 
Mr. MARTIN. So. 
Mr. REDLICH. Have you ever met him? 
JIr. MARTIS. Sot to my knowledge. 
JIr. RELILICH. You have had no conversations with anyone else about him? 
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Mr. MARTIS. So. We were-1 think John Thorne and I were talking about at 

sometime we may need an interpreter, and I mentioned his name in that instance. 
Mr. REDLICH. That would be the elder 31r. Gregory? 
31r. J~ARTIN. Yes. But nothing on Paul Gregory. 
Mr. REDI.ICH. Nothing on Paul Gregory? 
Mr. MARTIN. X0. 

Mr. REDLICH. Are you aware of the fact that Paul Gregory is a student at the 
T’niversity of Oklahoma ? 

Mr. MARTIN. Ko. 
Mr. REDLICII. Did Marina ever discuss with you the fact that she had helped 

tutor the son of Peter Gregory? 
Mr. MARTIN. X0. 

31r. REDLICH. Bre you familiar with-strike that. 
Do you have any personal acquaintanceship with Gary Taylor? 
Mr. MARTIN. So. 
Mr. REDLICH. Have you ever heard the name of Gary Taylor? 

Mr. MARTIN. X0. 
Mr. REDLICH. Marina Oswald has never discussed that name with you? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Do you know hlrs. Elena Hall? 
11x-. h1ARTIN. Elena Hall? No. 
hlr. REDLICH. Has Jlarina ever discussed her with you? 

n1r. h1ARTIN. NO. 

\ 

Mr. REDLICH. The name *John R. Hall, who is the husband of Mrs. Elena Hall? 
Mr. MARTIN. Xo, it sounded a little familiar but I can’t place anything on it. 
hlr. REDLICH. Do you know hlrs. Katherine Ford? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Could you tell us how you came to know her? 

Mr. MARTIN. Let’s see, she had contacted hlarina a couple of times by letter, 
and- 

Representative FORD. While she was staying at your home? 

Mr. MARTIN. Yes-well, she sent the letter to Grand Prairie, the letters, 
Christmas cards, and I think two letters after that. So I called her and Marina 
wanted to, expressed a desire to, talk to her. So I called her and hlarina talked 

to her on the phone. I think every time she talked to her she talked nearly an 

hour. 
Representative FORD. In Russian or in English? 

Mr. MARTIN. In Russian. 

Mr. DULLES. Was it on the telephone? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Did Marina ever tell you the gist of these conversations? 

Mr. h1ARTIN. r\‘O. 

Mr. REDLICH. Did Marina ever relate to you whether she had ever lived in 

Mrs. Ford’s home? 

Mr. MARTIN. I believe she had for a very short time. 

Mr. REDLICH. You mean Marina related this to you? 

Mr. MARTIN. I think Mrs. Ford told me that. 

Mr. REDLICH. How did you get this knowledge, from hlarina or from Mrs. 
Ford? Did you ever discuss this with Marina? 

Mr. MARTIN. r\‘o. I know Marina likes her home, I mean likes the house that 
they live in. 

hk. REDLICH. Did you ever ask hlarina how it came about that she was 
separated from her husband and living at the home of Mrs. Ford? 

Mr. MARTIN. No. 

Mr. REDLICH. Did any of Marina’s other Russian-speaking friends in the 
Dallas-Fort Worth area write letters to her while she was at your home’! 

Jlr. SIARTIN. Mrs. Paine wrote at least once a week and- 
Mr. DULLES. c)nce a week? 
hlr. N.~RTIN. yes. Marina did not answer, didn’t answer any of the letters 

and didn’t call her. 
Mr. REDLICH. Did hlrs. Paine attempt to reach Marina by phone? 
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Mr. XARTIS. Yes, until I had my telephone nmnber changed and then she 
couldn’t find the phone number so she came over to the house. 

Mr. REDLICH. What happened when she came to the house? 
Mr. MARTIS. Sothing, I let her in the house and Xarina and the children were 

back in the den and the Secret Service men went back into the den, and I don’t 
believe she knew that she was t.here. 

Mr. DULLES. Was the change in number, did it have anything to do with 
Marina as objecting to receiving the calls? 

Mr. MARTIS. No. That was strictly because the press pressure. 
Mr. DVLLEB. The presence of the press? 
Mr. REDLICH. I would like to go back to this incident when Mrs. Paine came 

to see Jlarinn. You say Marina did not know that Mrs. Paine was there’! 
Jlr. XARTIS. Yes, she knew it. 
Jlr. REDLICH. She knew that Mrs. Paine was there? 
Mr. MARTIX. Mrs. Paine didn’t know that Marina was there. 
Jlr. REDLICII. Hut Marina knew that Mrs. Paine was thaw? 

Mr. XARTIN. Yes 
Mr. REDLICH. Did Marina see I\Lrs. Paine at that time? 
Mr. MARTIN. So. 
Mr. REDLICII. Did you talk to JIarina at that time? 
Mr. MARTIN. Well, before and after. 
Mr. REDLICII. At the time Mrs. Paine was there did you personally tell 

Marina that Mrs. I’aine wanted to see her? 
Mr. MARTIN. I told her before Mrs. Paine came in the door that Mrs. Paine 

was here, and she said she didn’t want to see her. She stayed in the den, and 
Mrs. Paine was in the living room. 

Mr. REDLICH. Then did you convey this message to Mrs. Paine yourself? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Who did? 
Mr. MARTIN. Well, she came with the intention or for the purpose of bringing 

a package to Marina that she had received in the mail, and I don’t believe 
she knew that Marina was living there. I told her at that time that because 
of security that Xarina wasn’t seeing anyone but 1 don’t believe she knew 
that Marina was at that address until later. 

Mr. REDLICH. When Mrs. Paine called your home prior to the change of 
phone, did you speak to Mrs. Paine? 

Mr. MARTIS. So, my wife did. 
Mr. REDLIOH. Do you recall the nature of the conversations between your 

wife and Mrs. Paine as reported to you? 
Mr. MARTIN. Well, let’s see, she called and asked for Marina or asked to 

get in touch with Marina. My wife gave me the number and I guess I called 
her back. 

Mr. REDLICH. You called Mrs. Paine back? 
Mr. MARTIN. A day or two later, yes. 
JIr. REDLICII. What did you say to her? 
Mr. MARTIS. I told her that under the present circumstances she just didn’t 

want to see anybody, and also the security on her didn’t permit her Lo go out 
too far. That we could possibly arrange a meeting at some middle point 
later on. 

Mr. REDLICH. Was Marina free to see anyone she wanted to see? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICK And the reason she didn’t see Mrs. Paine was because she 

didn’t want to see Mrs. Paine? 
Air. MARTIN. yes. I asked her several times to call her, at least call Mrs. 

l’aine and tell her she didn’t n-ant to see her, and she just shrugged her shoulders 
and said she didn’t want to talk to her. 

1Mr. REDLICII. Did Marina ever tell you why ~11~ didn’t want to talk to her? 
Mr. ,\I.UTIs. She said somethin LI about Mrs. l’aine talking too much, and she 

didn’t like Mrs. I’aine’s children. 
Ak. I<EuLICII. Werfi Lou aware at the tlnle that JIarina bad lived with Mrs. 

Paine? 
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M~.MARTIN. Yes. 
Mr. ~DLICH. Were you aware at the time that Mrs. Paine had taken the 

Oswald family to Sew Orleans and had- 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Gone to New Orleans and brought them back to Irving, Tex.? 
Mr. MARTIN. Yes, that is why I felt she owed Mrs. Paine something. 

Mr. REDLICH. What was Marina’s attitude toward your comments? 
Mr. MARTIN. She just didn’t want to talk to her. 
Mr. AEDLICH. Did you yourself ever meet Mrs. Paine? 
Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. Would you describe that meeting? 
Mr. MARTIN. Well, the first time I met her was we went over to the Paine’s 

house to pick up some of Marina’s belongings. 
Mr. REDLICH. Who is “we”? 
Mr. MARTIN. John Thorne and I. 
Mr. REDLICH. Do you recall about when this was? 

Mr. MARTIN. I guess it was about a week after she had moved in, maybe 
shorter, maybe sooner than that. There was not much said at all at that 

meeting. Then when she came out to the house she talked at length, but it 
was- 

Mr. REXICH. There is another occasion when you say she came? 
Mr. MARTIN. When she came to my house. 
Mr. REDLICH. That was the same occasion that you referred to earlier when 

she came to pick up a package? 
Mr. MARTIN. To deliver a package. 
Mr. REDLICH. To deliver a package, I am sorry. Could you relate what 

happened at that time? 
Mr. MARTIN. I was quite distracted by the children. It was rather a stiff 

meeting or conversation. 
Representative Form. This was the meeting at Mrs. Paine’s house? 
Mr. MAE~IN. No, my house. 

Representative FORD. Your house? 

Mr. MARTIN. Mrs. Paine brought, I think, a package and some food, cookies, 

things like that, for Marina, and-- 

Mr. DULLES. Those are from Mrs. Paine to Marina, but the package was a 
third- 

Mr. MARTIN. The package came through the mail. 

Mr. DULLES. That you understand, but the cookies came from Mrs. Paine. 

Mr. MARTIN. Yes. 

I believe she brought some toys for the children. What the toys were, I 
don’t recall. Her children were running back and forth through the living 

room making quite a bit of noise. 

Mr. DULLES. Mrs. Paine’s children? 

Mr. MARTIN. Yes. And I wasn’t really paying too much attention to what 

she was saying. I was wanting her to leave. I didn’t ask her to leave but I 
wasn’t saying much to foster the conversation. Then she left in, I guess, 15 
Ininutes. 

Mr. REDLICH. What did Mrs. Paine say to you? 

Mr. MARTIN. Oh, boy- 
Mr. DULLES. Was she disturbed, I mean was she annoyed, visibly annoyed, 

that Marina wouldn’t see her. She didn’t know Marina was in the house, I 
realize that. 

Mr. MARTIN. She didn’t know Marina was in the house. I am certain she 
didn’t. 

Mr. REDLICII. You mean her children were running around the house though, 
weren’t they? 

Mr. MARTIN. Her children were running in the living room and dining room. 
hlr. DULLBZS. Rut not into the den? 
Mr. MARTIN. Rut not into the den and kitchen. 
Representative FORD. Do you have a door on the den so you can close the den 

off? 
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Mr. MARTIN. Yes. She talked mostly about generalities and she would like 

to see Marina to make sure she is well taken care of, and so on. She was con- 

cerned about her. And she came hack after that time, she came back once more. 
I wasn’t there. My wife answered the door and didn’t invite her in. 

Mr. DULLES. How long a trip is it from your house to ,\lrs. Paine’s, roughly, 

a few miles? 
Mr. MARTIN. No, a good 20 miles. 
Mr. DULLES. A good 20 miles? 
Mr. MARTIN. Rezause it is 30 miles out to the Inn, and she lives about 8 or 

10 miles toward me from the Inn, so it is about 20 miles. 

Mr. Rern.~cr~. Your wife did not invite Mrs. Paine into the house at that time? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICII. Was this at Marina’s urging? 
Mr. hfARTIN. Yes. Mrs. Paine was quite upset at that-that is what Wanda 

said, she looked upset at that time. 
Representative FORD. On this occasion, did Mrs. Paine know Marina was in 

the house? 
Mr. MARTIN. No, I don’t believe so. 
Mr. DULLES. Did she ask where she was, specifically? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. DULLES. She didn’t ask? 

Mr. REDLICII. What was the purpose of her visit? 
Mr. MARTIN. I don’t believe-let’s see, she may have brought something that 

day, t.oo. I don’t recall whether she did or not. I know right after that, the 
Civil Liberties Union got into it. Well, Mark Lane, was first. 

Mr. REDLICII. You say right after that Mark Lane got into it? 
Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. Would you elaborate on that? 
Mr. MARTIN. Mark Lane came to Dallas, and contacted John ‘Borne and I. 

We met him at the Statler and talked to him at lunch, and he expressed a 
desire to talk to Marina Oswald so that he could represent her husband, defend 

her husband in a hearing, and we told him that we would relay that information 
to her. 

So we did, and she said that she didn’t want to have any representation. She 
didn’t want any more--- 

Mr. REDIXXI. You mean she didn’t want any representation for Lee Oswald? 
Mr. MARTIN. Yes, she didn’t want any more to do about it. 
Representative FORD. Can you recall the date of this visit by Mr. Lane? 
Mr. MARTIN. No. 
Representative FORD. Was it in December or January? 
Mr. MARTIN. It was in January, I believe. 
Mr. REDLICEI. And you transmitted Mr. Lane’s message to Marina? 

Mr. MARTIN. Yes, and she said that she didn’t want any representation for 
Lee. 

Mr. REDLICH. Did you tell her this in English? 
Mr. MARTIN. Yes, and explained it to her, and at that time she could under- 

stand. 
Mr. DULI.ES. To your knowledge, did Marina ever meet Mr. Lane? 

Mr. MARTIN. Not to my knowledge, no. 
Mr. REDLICH. And you also related the Ruth Paine, second Ruth Paine, visit 

to your home to something which you referred to as the American Civil Liberties 
Union business. 

Mr. MARTIN. It was right after-these incidents happened rather closely. 
The letter from the Civil Liberties Union-well, first we received a telephone 

call from the Civil Liberties Union wanting to see Marina Oswald. 
Representative FORK Telephone call from Dallas or New York, or what? 
Mr. h1ARTIx. From Richardson, the same person who wrote the letter which 

vou have there. Do you have that? 

Mr. REDLICH. WP do have. We are inventorying many of these documents 
of which the American Civil Liberties letter is one and we will introduce it 

at an appropriate time. 
Mr. MARTIN. Richardson is a suburb of Dallas. 
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This gentleman called, what was his name? 
Mr. LEECH. I can’t remember it. 
Mr. REDLICH. Would it refresh your recollection if I mentioned the name 

Olds ? 
Mr. MARTIS. Yes, Greg Olds. He called on the phone and wanted to see 

Marina Oswald, wanted to make sure she was being properly represented, 
that she knew her rights. and so on and so forth. 

John Thorne talked to him, and told him that he represented Marina 
Oswald, and that he was definitely sure that all her rights were being 
observed. 

Then I think there was another phone call from them still wanting to see 
Marina Oswald, and I talked to Marina and she said well, she would talk 
to him. So they arranged a meeting with a third party, I can’t remember his 
name. who was a minister of some kind, and then Marina changed her mind 
and said no, she didn’t want to go at all, she didn’t want to talk to any of 
them. So then they wrote the letter. They wrote a letter to her in RUS- 
sian and sent one to me in English, one to John Thorne in English, and I 
believe one to the Secret Service and one to the FBI. 

Mr. LEECH. Do you want to mention about their press releases at this 
time? 

Mr. MARTIN. There were a number of press releases at that time also that 
she was being held incognito and not able to-- 

Mr. REDLICH. You mean incognito or incommunicado? 
Mr. MARTIN. Incommunicado. 
Representative FORD. Press releases by whom? 
hlr. MARTIN. The Civil Liberties Union, and so they sent this letter to her 

and she answered it with a two-page letter in Russian. 
Representative FORD. In Russian? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Do you have a copy of that two-page letter? 
Mr. MARTIN. X0. She wrote it. put it in an envelope, put a stamp on it 

and I mailed it. I didn’t open it or look in it in any way. And that 
seemed to be the end of it, but they still persisted they wanted to see her. 

Mr. REDLICH. And the reason Marina did not see them was entirely her 
own volition? 

Mr. MARTIN. Her own. 
Mr. DULLES. She never talked to you about what was in the letter? 
Mr. MARTIN. i\‘o, she said she just told them she didn’t want to see them. 
Mr. DULLES. In two pages? 
Mr. MARTIN. Yes, sir; This was quoted, a portion of the letter was quoted, 

in the Worker. 
Representative FORD. I suggest, Mr. Chairman, that we get, if possible, a 

copy of the original of that letter. 
Mr. MARTIN. You probably can get it from Greg Olds. 
Mr. DULLES. Would you make a note of that. I think we should do that. 
That was dated sometime in the middle of *January? 
Mr. MARTIN. I believe so. The letter you have-she wadded the letter up 

that was written to her in Russian and threw it away, and I got it back 
out, and asked her to go ahead and write them a letter so it would quiet 
them. So she said she would and she wrote a letter, I think, that night, so 
it would be within a couple of days of the date of that letter, the English 
copy of which you have. 

Mr. REDLKH. Mr. Chairman, if ;rou would like, we could take a 3- or 4- 
minute recess and I could get the American Civil Liberties Union letter to 
Marina Oswald and introduce it at this time for the sake of clarity in the 
record. 

Mr. DULLES. Good. It is a good time for a breather. 
(Short recess.) 
The CHAIRXIAN. 911 right, gentlemen, the Commission n-ill be in order. 
You are familiar with, Mr. Dulles, you are familiar with, the hearing 

up to date. You go right ahead and preside, if you will. 
Mr. DULLES. Mr. Redlich will you go right ahead with your questions? 
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Mr. REDLICH. I believe Congressman Ford, you said you wanted to ask 
your questions prior to your leaving. 

Representative FORD. Do you wish to have that letter entered as an exhibit 
at this point before I ask several questions? 

Mr. REDLICH. The witness has produced before this Commission a letter 
which I now mark Commission Exhibit So. 331 on the Dallas Civil Lib- 

erties Union stationery, addressed to Mr. John Thorne, James >Iartiu, Mr. 
Sorrels, Secret Service, Mrs. Lee H. Oswald, and the Federal Bur’eau of Investi- 

gation. 
I ask that it be introduced in evidence. 
Mr. DULLEB. Any objection? 

Mr. LEECH. No. 
Mr. DULLEB. It will be introduced. 

(The letter referred to was marked for identification as Commission Exhibit 
No. 331 and received in evidence.) 

The CHAIRMAN. Have you seen it? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Mr. Chief Justice, we have introduced that because just 

prior to the recess we were discussing it and Congressman Ford indicated 
he had to leave I believe and I wanted to ask some questions. 

The CHAIRMAN. Go ahead. 

Mr. DUI.LEB. Could I ask one question on this letter for clarification? It is 

my understanding it is your belief that Mrs. Oswald received a copy of this 
letter in Russian? 

Mr. MARTIN. Well, she received a letter on this letterhead written in Russian. 

Now whether it was an exact copy, I don’t know. 

Mr. DZ~LLEB. About the length of this letter as far as you could tell? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. DULLEB. At about the same time? 
Mr. MARTIN. Yes, it was the same day. 
Mr. DULLEB. That was the letter she crumpled up and put in the wastepaper 

basket? 

Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. DULLEB. But you retrieved it from the wastepaper basket, did you not 

say? 
Mr. MARTIN. Yes, sir, and asked her to answer it. 

Mr. DULLE8 Where is that copy that you retrieved from the wastepaper 

basket? 

Mr. MARTIN. I don’t know. 

Mr. DULLEG. Maybe reassigned to the wastepaper basket? 

Mr. MARTIN. It may have been, yes. 
Representative FORD. I believe that was the letter that Mr. Redlich indicated 

he would get a copy from the Dallas Chapter of the American Civil Liberties 
Union. 

Mr. MARTIN. Her answer is what he wanted to get. 
Mr. REDLICH. I think Congressman Ford is right. We might be able to get 

both a copy of the letter and their answer. 
Mr. DULLEB. Their statement in this letter is the English of the Russian 

translation which they sent to her. I think it would be adequate, wouldn’t it? 
Mr. REDLICH. Yes. 
Mr. DULLES. It seems to me it would be adequate for our purposes. 
Mr. REDLICH. We will contact the Dallas Division on that. 

Representative FORD. Marina testified here, and she has said elsewhere, that 
based on the facts as she now knows them, she believes that Lee was guilty of 
the assassination of President Kennedy. 

Mr. MARTIN. Yes. 
Representative FORD. Was that her attitude when you first met her? 
Mr. MARTIW. Well, when I first met her, we didn’t converse very well at all. 

There was lack of communication because of the language barrier, and I didn’t 
discuss it with her probably until the latter part of Deqember, although she 
was speaking fairly good English by the 15th of December. 
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Representative FORD. When you first discussed it with her, what was her 

attitude? 
Mr. MARTIN. Well, she said she thought he was crazy. 

Representative FORD. But did she indicate when you first discussed the ques- 
tion of guilt or not being guilty, what was her attitude? 

Mr. MARTIS. She thought he was guilty. 
Representative FORD. The first time you discussed the matter? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Representative FORD. Did she indicate why? 
Mr. MARTIN. No. I asked her why, and she said it was just a feeling. 
Representative FORD. At that point had she--- 

hlr. MARTIN. A woman’s feeling. 
Representative FORD. At that point had she been given or shown the evidence 

that had been accumulated by various agencies of the Federal Government? 
Mr. MARTIN. I don’t know. I assume she had through the FBI. The FBI 

were showing her pictures and numerous things. I was not in on any of the 

questioning at all. 
Mr. DULLES. Had she read the papers or had them read to her as far as you 

know at that period? 
Mr. MARTIN. Some of them, yes. 
Mr. DULLES. Newspapers, I mean. 

Mr. MARTIN. Yes. 
Representative FORD. From that first conversation you had with her about 

this matter, the guilt of Lee Harvey Oswald, she has never changed her mind? 
Mr. MARTIN. No, and I have never heard her say anything other than he was 

guilty. 
Representative FORD. Did you ever discuss with Marina the conversation she 

had with Lee Harvey Oswald at the Dallas police station the day he was appre- 
hended or the day following. Or at any time prior to his death? 

Mr. MARTIN. The only time she said anything about it was that he told her 

not to worry and to make sure and get the-get June a pair of shoes. 
Representative FORD. She told you that is what he said to her? 
Mr. MARTIN. That is what he said, yes. 
Representative FORD. There was nothing extraordinary that she told you 

about the conversation? 
hlr. MARTIN. No, sir. 
Representative FORD. Other than what you have indicated? 
Mr. MARTIN. Yes. He said not to worry. Everything would be all right. 

Representative Form. Did you ever ask her about this conversation that she 
had with Lee Harvey Oswald while he was at the Dallas police station? 

Mr. MARTIN. No. 
Representative FORD. As her manager, as the manager of Marina, did you 

have anything to do with the change of her appearance? Many people have 

said to me the first picture they saw of her and the subsequent pictures they 
saw of her she was wearing different kind of clothes. She had a different 
hair-do, and so forth. Did you have anything to do with that? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Representative FORD. What was the purpose of that? 
Mr. MARTIN. Just to change her general appearance so she wouldn’t be recog- 

nized when she went out. 
Representative FORD. Did she agree to this, was she willing to do it? 
Mr. MARTIN. Yes. She didn’t like her haircut particularly. 
Representative FORD. She liked the previous way it was? 
Mr. MAILTIN. Yes. 
Reln’esentative FORD. How about the change in clothes, the type that she wore‘! 

Mr. MARTIN. Well, of course, that was for the better. 
Representative FORD. Did she like it? 
Mr. MARTIN. She liked the clothes, yes. 
Representative FORD. That is all. 
Mr. MARTIN. She tried makeup but that didn’t work, because she couldn’t stand 

makeup. 
Mr. REDLICH. We previously asked you, hlr. hIartin, about various people 
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that Jfarina Oswald knew in the Dallas-Fort Worth area and you have indicated 
the extent to which you knew them personally and the extent to nhiczh they had 
cOontacted JIarina Oswald during the time she was in your home. 

Are there any other friends of lIarinn Oswald’s rather than those I have 
asked you about that you-who attempted to contact her while she was living 
at your home? 

Mr. ~IAICTIS. Ilya, I believe it is Mamatav or JIamantov-he is of the Dallas 
I’olice Drllartment and he has asked of her how she is. 

Mr. I~I)LICII. Has he ever seen her, to the best of your knowledge other than 
in an official capacity? 

(At this l)oint. Congressman Ford left the hearing room.) 
Mr. JIARTKN. Well. one time when we went to Sears, Sears Roebuck in Dallas, 

and walked into the store he was walking and practically ran into her, and 
they said hello and passed the time of day and he left. 

Mr. RFJ)I.ICH. There were no other friends of hers that you know about who 
attempted to see her or call her while she was living at your home? 

Other than those we have already discussed on the record? If I mentioned 
the name of Mr. or Mrs. Teofil Meller-the first name is Teofil, the last name 
is Meller. 

JIr. ~IARTIN. Well, there was someone that called the office one day and had a 
rather odd name, was that Meller, and said that Marina wanted to talk to her, 
and we took it just for a crank call. She wouldn’t leave the number or anything 
like that. I am not sure whether that was Meller. 

(Discussion off the record.) 
(At this point, Senator Cooper entered the hearing room.) 
Mr. Ma~nr;. There was no telephone number involved. 
Mr. REDLICH. You have discussed at length the attempt of Ruth Paine to 

see Mrs. Oswald. Did Mike Paine ever attempt to see Mrs. Oswald while she 
was living at your home? 

Jlr. MARTIN. No. 
Mr. RE~LICH. Have you ever talked to Michael Paine? 
Mr. MARTIN. So. When we event over to get the clothes, for instance, he stood 

back-1 don’t believe he said anything at all. It was a very odd situation. He 
was helping us move things but he didn’t say anything. 

Mr. REI~ICH. Did Marina ever discuss Michael Paine with you? 
Mr. MARTIS. No. 
Mr. REDLICH. Only Ruth Paine but not Michael Paine? 
Jlr. MARTIN. Yes. She said they were separated. 
Mr. REDLICH. JIr. Martin, did Marina ever discuss with you her husband’s 

desire to go to Cuba? 
Mr. DIAnrrN. She said that he had wanted to go to Cuba because he wanted- 

because he wasn’t happy in Russia and he wasn’t happy in the United States 
and then she said he wouldn’t be happy in Cuba either. 

1Ir. REDLICE. Did she ever discuss with you a plan to hi-jack a plane? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Did she ever indicate what steps he was taking to get to Cuba? 
Mr. MARTIX. No. Not at all. 
Mr. REDLICIK. Do you have any knowledge at all of any plans he was making 

to get to and live in Cuba? 
Mr. ~~RTKN. No. 
Mr. REDIJCH. Mr. Ford has asked you about the conversations which Marina 

had with Lee Oswald at the Dallas Police Station on November 23 and you have 
replied. I would like to ask you about any-your knowledge about any conver- 
sation which Robert Oswald had with Lee Oswald while he was in the custody of 
the Dallas Police prior to his death? 

Mr. MARTIN. I have no knowledge at all of that. 
Mr. REDLICH. You have never had any conversations with Robert Oswald 

concerning his conversations with Lee Oswald. 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Have you ever talked to Mrs. Marguerite Oswald concerning any 

conversations which she had with her son while he was in the custody of the 
Dallas police? 
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Mr. MARTIN. No. 
Mr. RDLICH. Have you had any conversations at all with hh. Marguerite 

Oswald concerning the facts surrounding the assassination of President Kennedy? 
Mr. MARTIN. So, I don’t think any direct conversation, I mean between she 

and I. I was present at times out there at the Inn when she was talking to this 

person or that person. But I don’t believe I have had any direct Conversation 

with her at all. 
Mr. REDLICII. Did Mrs. Marguerite Oswald ever discuss with yOU an incident 

concerning a photograph which was supposed to have been shown to her by 

agents of the FBI on November 23,1%X 

hlr. ~~ARTIN. No, I have heard that through news media but that is the only 

place I heard it. 
Mr. REDLICH. You have no direct knowledge of that incident yourself. Did 

hlarina Oswald ever discuss that incident with you? 

Mr. MARTIN. No. 

Mr. REDLICH. Did Marina Oswald ever discuss with you her mother-in-law’s 
allegations that Lee Oswald was acting as an agent of the United States 

Government? 

Mr. MARTIN. No. She mentioned only one incident where the FBI came to 
their house when they were in Oak Cliff, and they took him down to the car, 
I believe he was about ready to sit down to dinner when they arrived, and they 
took him down to the car and talked to him, and Marina was upset because 

dinner was spoiling, and I think that is the only reference she has made to any- 
thing like that. 

hlr. REDLICH. She has never discussed with you the specific claims of Margue- 
rite Oswald in that respect? 

Mr. MARTIN. No. 

Mr. REDLICH. In the course of your conversations with Marina Oswald or 
in the course of the preparation of any stories or releases on Mrs. Oswald’s 

behalf have you ever discussed with Mrs. Oswald the events of November 21 
and the morning of November 22? 

hlr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. Gould you relate those conversations to us? 

Mr. RIAarrN. He came home Thursday night, which was unusual. 

Mr. REDLICH. Just so the record is clear, I hope you are relating to us now 
what Marina Oswald has related to you and not what you have read in any 
publication. 

Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. All right. 

Mr. MARTIN. And, let’s see, this was sometime in December that she was 
telling me this-no, I remember when it was, when she was moving from the 

Inn to my home. 
Mr. RDLICH. By the Inn you mean- 

Mr. MARTIN. The Inn of the Six Flags. She was in the back seat and Leon 
Gopadze was in the front seat talking with her, and she told him that he had 
come home Thursday night and that- 

Mr. DULLES. In Russian? 

Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. DULLES. This was a conversation in Russian? 
Mr. MARTIN. Yes. Lee translated it for me, Gopadze translated it. 

Mr. DULLES. Aftervvards or as it took place. 
Mr. MARTIN. AS it took place, well, it was immediately afterwards, and she 

made a comment that he had left his wedding band on the dresser, I think, and 
she got Up the next morning she found his wedding band on the dresser, which 
was strange. 

Now, that iS the only thing that relates to that period that I have heard her 
say. Now, I didn’t actually hear her say that. 

Mr. REDLICH. YOU have had no other conversations with her with regard to 
the neriod of Sorember 21 and the morning of November 22~ 

Mr. MARTIN. No. 
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Mu. RE~LICII. Do you hare any knowledge of the storx which Marina Oswald 
prepared in Russian and which she has sent to this Commission? 

Mr. MAKTIX. Yes. 
Mr. REDLICH. Could you state the extent of your Irnowledge? 
Jlr. JIAKTIX. I knew it was written, and written by her, and that is about 

the extent of it. 
Mr. REDLICII. Was it ever translated for you? 
Mr. MARTIN. Well, we have part of it translated, a portion of it. 
Mr. Rsnr.rcr~. Are there any parts of that story which you now believe to be 

inaccurate? 
JIr. MARTIS. SO, I don’t hare the whole thing translated, but I think every- 

thing that is translated, I have no reason to doubt. 
Mr. REDLICH. Did you assist Marina Oswald in the preparation for her tele- 

vision appearance in January on CBS television? 
Mr. MAKTI~. Yes. 
Mr. REI)I.ICH. Are there any portions of that interview which you now believe 

to be inaccurate in any respect? 
Mr. MARTIS. So. We set a format for CBS to use, specific questions, and 

Marina was not prompted as to the answers to give. Those were impromptu. 
But we went over the ones with her off the camera, and asked her the questions 
so that she would understand them, and then she answered them, and the second 
time she did it on camera. 

Mr. REDLICII. To the best of your knowledge and recollection those answers 
were accurate? 

Mr. MARTIN. Yes. I can’t remember them. But none of them struck me as 
being- 

Mr. REDLICH. Apart from the newspaper clippings which we went through 
this morning and afternoon, are you familiar with any other narrative prepared 
by or for Marina Oswald? 

Mr. MARTIN. Prepared by or for? 
Mr. REDLICK Yes. 
Mr. MAKTIN. You mean other than newspaper articles? 
Mr. REDLICII. Other than the newspaper articles which we discussed this morn- 

ing and this afternoon. 
Mr. ~hk4m1~. Life magazine. 
Mr. REDLICII. Did you have anything to do with the recent story in Life 

magazine? 
Mr. I\IARTIN. Xo, we had nothing on that other than the picture. Time maga- 

zine, she was interviewed for Time magazine. 
Hr. REDLICII. When was that? 
Mr. MARTIN. Saturday-Friday-she was here in Washington. 
Mr. REDLICH. If I may refresh your recollection, she completed her testimony 

before this Commission at approximately 5 :30 on Thursday, February 6. 
Mr. MARTIN. Well, I believe it was Friday. We held a press conference on 

Friday afternoon, and I think it was Friday night then. 
Mr. REDLICH. It would be sometime after the completion of her testimony is 

that correct? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. RE~LICH. Were you with her during the course of that interview? 
Mr. MARTIN. It must have been Thursday night. It was Thursday night 

because Secret Service was still with her. 
?1fr. REDLICII. You believe this interview took place on Thursday night? 
Air. lIARTIN. Tf?S. 
Mr. REDLICH. That would be February 6? 
Air. X~RTIN. Yes. 
Mr. REDLICII. Were sou with her during the course of this interview? 
llr. J~~RTIS. Part of the time. I left John Thorne and Marina and the Time 

rfYOrtf?r at the table. June was restless, and I was walking her around the 
restaurant. 

JIr. REDIACII. Hare you read the interview? 
Mr. MARTIN. Yes. 
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Mr. REDLICH. Are there any portions of it which you now believe to be in- 
accurate, to the best of your recollection? 

Mr. R~ARTIN. I don’t think so. I would have to re-read it to make it definite, 

make a definite statement on it. 
Mr. REDLICII. On the basis of conversations which you had during the course 

of the testimony of Marina Oswald before this Commission and on the basis of 
conversations which you have had subsequent to that time, do you have any 
opinion concerning the truthfulness of the testimony which she presented before 
this Commission? 

Mr. MARTIN. No. I think primarily she is truthful, and I think that under 

oath she would tell the truth. 
Jfr. REDLICH. Are you still Mrs. Oswald’s business representative? 
Mr. i%fARTIN. According t0 the Contract, yes. According to my contract with 

her. 
Mr. RE~ICH. Have you received any communication from her which raises 

questions as to whether you are still her business representative? 
Mr. SfARTIX. Yes. 
The CHAIRMAN. Are we really concerned with that? 
Jfr. REDLICH. Jfr. Chairman, I intend to ask the witness why he was discharged 

in terms of whether it had anything to do with any business negotiations or any- 

thing to do with the testimony of 3frs. Oswald before this Commission. 
The CHAIRMAN. You can ask him if it has anything to do with her testimony. 

We are not interested in her business affairs. 
Jfr. REDLICH. I merely wanted to establish the fact of- 
The CHAIRMAN. This thing can go on interminably with all this minutia and 

things that don’t bear on what we are here to find out, whatever his business 
relations are with hfrs. Oswald, it seems to me is his business and not ours. 

i\lr. REDIXCH. Did Mrs. Oswald’s attempt to terminate the relationship with 
you relate in any way to her testimony before this Commission? 

Mr. MARTIN. No. There was no reason given. 

Mr. REDLICH. Did it relate in any way, in your opinion, to any information 
which you may have given to anyone else with regard to your knowledge of the 
facts concerning the assassination of President Kennedy. 

Mr. MARTIN. No. 

Mr. REDLICH. Do you know Jack Ruby? 

Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. Would you tell us about your association with him? 

hfr. MARTIN. Well, it is a very minor association. I had been working in the 
Statler Hotel in Dallas as assistant manager for maybe six months before I met 

him, and met him through some of the other people in the hotel. 

Mr. DULLES. What year was this? 

Mr. MARTIN. About 1955. 

hfr. DULLES. I just want to get the general area. 
Mr. MARTIN. 1955 or 1956. And as a club manager, I was club manager in 

Dallas also, and didn’t associate with him at all, even on a bilateral communica- 
tion through the clubs. But it was just a nodding acquaintance, you might say. 
I knew him by his first name. He knew me by my first name and we spoke 
when we saw each other and I think I have been in his place twice. 

3fr. REDLICH. Do you recall the approximate dates of those visits? 
Mr. MARTIN. Let’s see, once in lS62. I had some gentlemen from New Or- 

leans with me. They were visiting Dallas on business at the Inn of the Six 
Flags, and they wanted to see the Carousel. 

Mr. DULLES. That is what you mean by his place? 
Mr. MARTIN. Yes. So I called Jack Ruby and asked if it would be all right 

if I brought them down. We stayed approximately an hour and a half. 
The other time was during the daytime, let’s see, as it was then, I had-1 

was walking in that area and just stopped in to say hello. The club was closed 

at that time, not closed for business but it was before opening hours. 
Mr. REDLICH. Those are the only times you have been in Jack Ruby’s business 

establishment? 

Mr. MARTIN. Yes. 
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Mr. REDLICH. Do you consider yourself a friend of his? 
Mr. MARTIN. No. An acquaintance. 
Mr. REDLICH. Have you gone out socially? 
Mr. MARTIN. So. He came out to the Inn one time with some little gimmick. 

It is called a Detwlst Board. It is quite a piece of plywood about like this with 
a round plate on the bottom of it, seated in ball bearings and you are supposed 
to stand on this thing to twist, and came out to ask me to see who to ask at the 
park to me,rchandise it, the Six Flags over Texas Amusement Park, and I told 
him. Now, whether he went over there or not, I don’t know. 

Mr. REDLICII. I understand that you have had a conversation with an aid 
of General Walker concerning the General Walker incident. 

Would you tell the Commission about that? 
Mr. MARTIN. They contacted uv 
Mr. REDLICEI. Who is “they”? 
Mr. MARTIN. General Walker’s aide, Xr. Moore or Morse, a tall thin gentle- 

man, about 55 or 60, and wanted actually an interview with Marina which we 
didn’t think was necessary. 

They came out to John Thorne’s office and we sat and talked. They were of 
the opinion-what they were trying to do was find out who else was involved- 
this was right after the announcement was made in the paper about Lee Oswald 
shooting at Walker. They were trying to find out who else was involved because 
General Walker is still in fear of his life. 

hlr. DULLEB. This was some time before the 22d. 
Mr. MARTIN. No, it was after. 
Mr. DULLER After November 22? 
Mr. MARTIN. Yes, sir. This was after the announcement was made in the 

paper that- 
Mr. DULLES. Oh, yes. 
Mr. MABTIN. That Lee Oswald had attacked him. 
Mr. DIJI.LES. The actual attack was in April. This was after the newspaper 

announcement. 
Mr. MARTIN. Yes. 
The CHAIRMAN. After the newspaper announcements that Lee had tried to 

kill him which was after the assassination? 
Mr. MARTIN. That is correct. 
Mr. DULLEB. Yes. 
Mr. MARTIN. And they just wanted verification actually that or to try to get 

verification as to how many people were involved, and we told them that there was 
just one person involved. 

;\lr. REDLICH. At the time did you ask Marina about this? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. And this is what she told you? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. DULLEB. The persons involved in the Walker incident? 
Mr. MARTIN. Yes. She said that Lee did it alone without any help. There 

was no one with him. 
Mr. REDLICH. Mr. Martin, I have at this time no further questions other than 

those which may be suggested by a perusal of the records which you have for- 
warded to this Commission. 

As we indicated in the brief recess earlier, Mr. Dulles is able to be here at 9 
o’clock this evening, and I would envisage then a very brief session at which time 
your testimony would be completed. 

Mr. MARTIN. All right. 
Mr. REDLICII. Are there any questions that anyone would like to ask of Mr. 

Alartin at this time? 
The CHAIR~~AX. Would you like to ask your client any questions? 
Mr. LEECH. No. I am not going to make that mistake. 
(Laughter.) 
The CHAIRMAX. All right. 
Jlr. DULLEB. I have no questions. I will reserve them for tonight. I don’t 

think I have any further questions. 
The CHAIXMAS. Mr. Rhyne, do you have any questions you would like to ask. 
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Mr. Rackin, are you through for the day? 
Mr. RANKIN. Until 9 o’clock. 
The CHAIRMAS. Well then, gentlemen, we will adjourn until 9 o’clock. 

(Whereupon, at 5:X p.m., the President’s Commission recessed.) 

Evening Session 

TESTIMONY OF JAMES HERBERT MARTIN RESUMED 

The President’s Commission reconvened at 9 29 p.m. 
Mr. DULLES. The Committee will come to order. 
Will you continue with the testimony? 
Mr. REDLICH. Thank you, Mr. Dulles. 
Mr. Martin, at our last session I asked you whether you knew Jack Ruby, and 

you replied that you did. You indicated the brief contact that you have had 
with him and the two times, I believe, that you have been to his business 
establishment? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Apart from your own personal contact with Jack Ruby, do you 

have any other information about him and his activities which you would like 
to present before this Commission? 

Mr. MARTIN. No, nothing that I definitely know about him. It is just he is a 
city character. He is very friendly to everyone. 

Mr. REDLICH. Please understand I am not asking you for rumors or that type 
of thing. 

Mr. BURTIN. No, I know. Well, just what I know of him, he seems very 
friendly to everyone, and he is always around. You are liable to see him 

anywhere. 
Mr. REDLICH. Has he ever been to the motel that you have? 

Mr. MARTIN. Yes, I mentioned that. 
Mr. REDLICH. Oh, yes. 
Mr. MARTIN. He brought that twist board out there one time. 
Mr. REDLICH. Never been there as a guest? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. I hand you a copy of an invoice for a Revere recorder and a 

1,200-foot reel of recording tape, and ask you if you have ever seen this? 
hlr. MARTIN. Yes. That is a tape recorder that I rented and recorded the-- 

Mr. REDLICH. I will ask you about it shortly. I would just like to know if 
you are familiar with it. 

hIr. MARTIN. Yes. 

Mr. REDLICH. Mr. Chairman, I am marking this as Commission Exhibit No. 
332, and ask that it be admitted in evidence. 

Mr. DULLES. Any objection? 
hlr. LEECH. No, sir. 

Mr. DULLES. It may be admitted. 
(The tape recorder and tape invoice referred to were marked Commission’s 

Exhibit No. 332 for identiiication and received in evidence.) 
hir. REDLICH. hIr. Martin, I hand you Commission Exhibit No. 332, and ask 

you to tell the Commission the conditions under which this invoice arose? 
Mr. MARTIN. We had Marina’s manuscript interpreted by Ilya Mamantov, 

and this was part of it. He was only able to interpret about half of it. 
Mr. REDLICH. He interpreted it and put it on tape? 
Mr. MARTIN. And we recorded that on tape as he interpreted it. 
Mr. DUI~LES. How do you mean interpreted? 
hlr. MARTIN. He read it in English? 
Mr. DULLES. Oh, I see, translated it. 
Mr. MARTIN. Yes. 

Mr. DULLES. From Russian into English? 
Mr. MARTIN. Yes. 
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Mr. REDLICH. When I asked you this afternoon about your knowledge as to 
the accuracy of that story, I take it your reply was based upon this translation? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. And this only encompasses about half of the entire story, is that 

right? 
Mr. MARTIN. It is more than half, it is about 15 pages, I guess. 
Mr. REDLIFII. Did she consult with you at all in the preparation of that story? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. RDLICH. And there is nothing on this tape other than the English trans- 

lation of that Russian story? 
Mr. MARTIN. That is true. 
Mr. DULLEG. Do we have that translation as well as the copy of the original? 
Mr. REDLICH. Yes, Mr. Chairman, we have the original in Russian and then 

it was translated by Mr. Gopadze, of the Secret Service. 
Mr. MARTIN. Actually our translation is very poor. He was not able to 

translate properly into English a lot of the phrases. 
Mr. DULLES Who is “he,” Illa? Isn’t that Ilya, by the way? 
Mr. MARTIN. I am not &rre. 
Mr. DULI~S. That is generally the Russian, I don’t know. 
Mr. RANKIN. That is right. 
Mr. MARTIN. It might be. 
Mr. DULLES. Yes. 
Mr. MARTIN. But he is professor at SMU. He has a list of titles that long. 

He is very well thought of. I think he works for Sun Oil Company, and is a 
well-respected individual. His wife and his mother, I believe, teach Russian 
also. I think his mother taught Mrs. Paine a good deal of her Russian. 

Mr. REDLICH. Mr. Martin, I would like to show you Commission Exhibit No. 
325 which was introduced earlier today. Mr. Leech, I believe you have a 
photostat of this. If you could hand it to me during the course of this question- 
ing. I would appreciate it. 

Mr. LEECH. Yes. 
Mr. REDLICH. Thank you. 
Could ydu tell the Commission what this document purports to state, and 

then I will ask you about individual items. 
Mr. MARTIN. These are contracts that we have made both in writing and 

verbally for Marina Oswald’s right, her story rights. 
Mr. REDLICH. And the first item appearing on Commission Exhibit No. 325 

is a contract with Texitalia Films. 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Would you describe the terms and conditions of that contract? 
Mr. MARTIN. Texitalia Films is planning a 60-minute technicolor documentary 

to start. They will pay $75,000 for World-Wide movie and the TV rights. 
Mr. DULLES. Excuse me, is this a documentary of Marina’s life? 
Mr. MARTIN. Yes. Any movie or television appearances Marina would be 

paid $7,Xkl plus expenses for each appearance. Then for each personal appear- 
ance, for instance, the film opens in St. Louis on such and such a date and they 
would like for her to be there to make a personal appearance for the showing, 
the opening of the film, she would receive $1,500 plus expenses for each public 
appearance of that nature. 

Mr. REDLICH. And this contract according to this exhibit was signed on 
Febr’aary 11, 1964? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. LEECH. By her? 
Mr. MARTIN. No, by me acting for her. 
Mr. REDLICH. By you acting on behalf of Mrs. Oswald? 
Mr. MARTIN. Yes, in accordance with my contract with her. 
Mr. REDLICH. The second item appearing here is a contract with Life maga- 

zine. Would you tell the Commission about that? 
Mr. JIARTIX. Life magazine lmrchased the rights, North American rights on 

a photograph of Lee Harvey Oswald with a rifle and pistol, primarily for their 
use on a cover issue. 
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Mr. DULLES. That is what appeared on the recent cover issue, I guess, it 
was 2 weeks ago. 

Mr. MARTIN. Yes, sir. 
Now, that $5,000 has been paid. We have the $5,000 in an escrow account. 
Mr. REDLICH. Did you actually have in your possession the photograph, a 

copy of which appeared on the cover of Life magazine? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. Could you tell us how this contract was consummated, in view 

of the fact that Life magazine apparently printed on its cover a photograph 
which you never possessed? 

Mr. MARTIN. They knew the photographs belonged to Marina. They have 
a common law copyright, and the only way they could legally use the film is 
to purchase the rights from Marina. 

Mr. REDLICH. Did Life magazine indicate to you where they obtained the 
photograph? 

Mr. MAETIN. No. 
Mr. REDLICH. Have you had conversations with other publications concerning 

that photograph? 
Mr. MARTIN. Yes. I made the contact with the London Daily Mirror for the 

purchase of the British Commonwealth rights on that same photograph, and 
they guaranteed $2,200 plus 50-50 split on what they sold in the Common- 
wealth. It was restricted to the Commonwealth only. 

However, the London Daily Mail came out with the photograph prior to the 
Mirror, and I was informed by Mr. Weggand of the London Daily Express that 
the Detroit Free Press had sold this photograph to the London Daily Mail for 
$500. 

Mr. REDLICH. Do you have any idea how the Detroit Free Press obtained this 
photograph? 

Mr. MARTIN. No. I talked to Ken Murray, who I was informed was the at- 
torney for the Detroit Free Press. 

Mr. REDLICH. Where did you talk to him? 
Mr. MARTIN. At his home in Detroit. 
Mr. REDLICH. By phone? 
Mr. MARTIN. By telephone. And he stated that the photograph was public 

property, and not covered under common law copyright. I asked him where 
he got the photo, and he said he got it at the same place as Life did, through 
a leak in the Commission. I talked to Life magazine attorney-I can’t remem- 
ber his name. It is a very odd name. It begins with an “S”. Now, Murray 
said that Life had informed him that they had gotten it from a leak through 
the Commission, and I contacted Life and he denied saying anything of the 
sort to Murray. 

However, Murray insisted that that is where he got that and he figured it 
was public domain. 

Mr. REDLICH. At the start of today’s testimony when you mentioned the 
possibility of a leak with regard to this photograph, something that you said 
prior to the actual start of hearings, Mr. Rankin and I commented on that 
assertion. 

Would you tell the Commission what we said? 
Mr. MARTIN. That there was definitely not a leak in the Commission, and 

that you would certainly find out what Murray was talking about. 
Mr. REDLICH. Did you talk to an editor of the Detroit Free Press with regard 

to this photograph? 
Mr. MARTIN. I called at night. It was at night, and I asked for the news 

editor. He was not in, so I talked to a reporter, and he couldn’t say anything 
about it. He referred me to Ken Murray and gave me his home telephone 
number. 

Mr. REDLICH. The next item on Commission Exhibit No. 325 has reference 
to Stern Magazine. 

Would you tell the Commission about that, please? 
Mr. MARTIN. Stern Magazine we have been working with since the middle 

of December. They have been quite patient actually. For $12,500 they wanted 
Marina’s memoirs and photographs, available photographs for use in Germany 
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and Italy only. They wanted exclusive use in those two countries. Then they 

would endeavor to sell these same memoirs and pictures to other European 
countries. limiting it only to European countries, and take a 30 percent com- 
mission on any sales that they made. the remaining 70 percent going to Marina. 

JIr. REDLICII. Has this contract been signed? 
Mr. MARTIS. Yes. 
Jlr. REDIJCII. Do you know when it was signed? Can you approximate 

the date? 
IIr. >~ARTIS. I confirmed it by wire to them. It iS in the exhibits. 
Mr. REULICH. We have not introduced- 
Xr. X~RTIS. You haven’t come to that yet. 

JIr. REIXXH. We do not intend to introduce the specific documents into the 
record, just this summary. 

Mr. LEECH. Give him an approximate date. 
Mr. RELIIJCII. You say it was confirmed by telegram. 

JIr. MARTIX. Yes, it was confirmed by telegram to Spiegelberg. 
Mr. LEECH. When? 

Xr. MARTIS. In Sew Pork. December 16 at 2 :45 p.m. 
1Ir. REI)I.ICH. The nest item on Commission Exhibit So. 325 also refers to 

Stern &1agazinr, an item of $2,630. 
Could you comment on that? 

Mr. MARTIA-. This was a recent development wherein since they could not 
send an author in to talk to Jlarina, they purchased seven photographs for a 
total of $2,650, to take the memoirs later. 

However, they will not hold off the memoirs forever. 
JIr. REIIX.I~H. These seven photographs are photographs of what? 
Mr. MARTIN. Of Jlarina and Lee Harvey Oswald together and separate. 
Mr. REDLICII. These were photographs which were not turned over to the 

Dallas police? 
Mr. MARTIN. So. They were photographs that we were given prints of 

by the FRI. The FBI sent prints of these photographs to us. 

Mr. REDLICH. Am I correct in assuming that all of the photographs which 
were in the possession of Marina dswald and Lee Harvey Oswald, either in 
his apartment or in the Paine’s apartment, were turned over to the Dallas 
police? 

Is that right? 
Mr. MARTIN. As far as I k110w. 
Mr. REI)LICH. To the best of your knowledge? 
Mr. JI.~RTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. And that any photographs which you have and which have 

been the basis of any contract are copies which were made available to you 
by some law enforcement authority? 

Mr. MARTIN. Yes. Iiow, there was a check, there was a $250 cash down 
payment made on this $2,650. Then a chwk for $2,400; the cherk was stopped, 

payment 011 the check was stopped because of a letter written by William 
McKenzie saying that I had no authority to sign any contra&s whatsoever 
for Marina, and that if they did use anything that I had sold them, litigation 
would follow immediately. So consequently they stopped payment on the 

check. I still have the check. It is still attached to the letter that was sent 
with it. 

Mr. DVLIXS. Could I ask w-ho is that check made out to? 
Mr. JIARTIS. Made out to me. 
Mr. DULIXS. To you as agent? 
Mr. MARTIS. Yes. 
Mr. DULLES. Or to sou just in your name? 
Mr. MARTIN. I think it is just made out to me. 
Mr. DVI.I.ES. I don’t know if it is important. 
Nr. LEECII. You go ahead and I’ll find it. 
Mr. MARTIS. Under the contract all checks were supposed to be made payable 

to me. Then I would deduct mu fee and forward the balance to Marina. 
Mr. REDLICII. The nest item on Commission Exhibit So. 325 refers to Meredith 

Press. 

25 
731-218 O-64-vol. II-3 



Mr. MARTIN. The Meredith Press is a book publisher with their main 
office in Des Moines, Iowa. I had talked with Mr. Ted Purdy at great 
length and on numerous occasions by phone. We had negotiated world book 
rights for Marina Oswald’s story. For this Meredith Press would pay a $25,000 

advance to her. Then on the first printing would be a 10 percent commission 
of the retail price of the book. 

On the second printing would be 1234 percent commission, and on the third 
and succeeding printings it would be 15 percent commission. 

Now, of course, the commissions were to be deducted from the advance. 
Mr. REDLICII. And this was to be her life story? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Had you discussed with Marina at all the contents of this 

book? Had you started making any preparations for writing? 
Mr. MARTIN. No. I am not a writer, and wouldn’t know the first thing t0 

do about a book. But we had negotiated with one writer, Isaac Don Levine, 
who Meredith Press felt would be the best writer available for this type of 
book because of the Russian attachment. 

Mr. REDLICH. When you told us this morning of your initial concern over the 
Nixon shooting incident, did it relate to these various agreements that you 
have been working on concerning the sale of Marina Oswald’s story? 

Mr. MARTIN. Did it relate to them? 
Mr. REDLICH. Yes. 

Mr. MARTIN. How do you mean? 
Mr. REDLICH. Were you concerned about the publicity, the effect of the pub- 

licity of the Nixon incident on these various agreements which you were ne- 

gotiating at the time? 
Mr. MABTIN. No. As a matter of fact, it would enhance the price of it. 
For instance, the Post magazine, the Saturday Evening Post, said that they 

would like to buy American serial rights if there was something in. Marina’s 
story that the Commission did not know. 

Mr. REDLICH. When did rthey tell you this? 
Mr. MARTIN. Around the first of the year I guess. 

Mr. REDLICH. Around the first of the year. Did Marina know about this? 
Mr. MABTIN. No. 
Mr. REDLICH. This is the Saturday Evening Post you are talking about? 
Mr. MARTIN. Yes. I talked to a Mr. Black. 
Mr. REDLICH. And the Saturday Evening Post said to you thati they would buy 

the serial rights provided there was some information which would not be 

known to the Commission? 
Mr. MARTIN. Yes. I told them there was no realm that would apply, and 

we closed negotiations. 
Mr. REDLICH. And you say you didnlt relate this fact at all to Marina Oswald? 

Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. These negotiations with the Post. 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLIOH. Was there in fact to the best of your knowledge material which 

she did not in fact relate to this Commission? 
Mr. MABTIN. Not to my knowledge other than the Nixon affair. 

Mr. REDLICH. And were you aware at the time she completed her testimony 
here that she had not related this information to the Commission? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDLICH. Was there any connection between her failure to tell the Com- 

mission of the Nixon incident and the negotiations, the temporary negotiations 
that you had had with the Saturday Evening Post? 

Mr. MARTIN. 90, none whatever. That was closed off at least 30 days be 
fore she testified. 

Mr. REDLICH. Was there any attempt on your part or anyone acting on 

Marina Oswald’s part that you know of to negotiate the sale of the informa- 
tion concerning the Nixon shooting incident? 

Mr. MARTIN. No, not to my knowledge. 
Mr. REDLICH. When JIarina4id Marina ever give you an explanation for 

why she did not tell the Commission about the Piixon incident? 

26 



Mr. MARTIN. So. I have never talked to her about that other than the first 
time that she told me about it. I asked John Thorne if she had mentioned it. 
I didn’t discuss it with her. 

Mr. RE:L)I.ICII. And since Marina Oswald’s return from Washington after 
having testified here, you say you have never discussed the Sixon incident 
with Marina Oswald in any way? 

Mr. KIRTIS. So. I probably would have had there Mn sufficient time. 
Of cour&w, she left my home the followin g day after she got back from Wash- 
ington. 

Mr. REDLICII. When you say you ln-obablg would have, in what way? 
Mr. MARTIN. Well, since she didn’t mention it to the Commission, I feel the 

Commission should, know about it. 
Mr. DULIZS. Did you know at this time she had not mentioned it to the 

Commission? 
Mr. MARTIK. I asked John Thorne. 
Mr. DULLES. Oh, you asked John Thorne? 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. REDI.ICH. What did John Thorne say? 
Mr. MARTIS. Said she had not mentioned it. 
Mr. REDLICH. Did you ask John Tborne why she had not mentioned it? 
Mr. MARTIN. So. 
Mr. REDLICII. Did John Thorne offer any information as to why she had 

not mentioned it? 
Mr. MARTIS. No. 
Mr. REMJCII. Do you know whether John Thorne had urged her to mention it? 
Mr. 11~~773. So. 

Mr. RE:DLICH. John Thorne was aware of the Sixon incident prior to Marina 
Os~ald’s appearance before this Commission, was he not? 

Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. RE~LICII. Because you had apparently told him about that shortly after 

you learned about it in January. 
Mr. JIAR~IN. Yes. 
Mr. RE~LICII. Did you discuss the Sixon incident with Robert Oswald after 

JIarina Oswald’s appearance before this Commission in February? 
Mr. JIARTIN. So. 
Mr. RE~LICII. You had not? 
Mr. MAKTIS. I don’t know if I discussed it with him prior to the Commission’s 

lstimony or not. I may or I may not have. I don’t know. I don’t know 
whether I mentioned it to him or not. 

Mr. RENICH. Coming back to Commission Exhibit So. 326. the next item 
under London Daily Mirror. am I correct in assuming that this is, that this 
item refers to the rifle photo which you discussed earlier in your testimony 
tonight? 

Mr. MARTIS. Yes. that is right. 
Mr. REDLICH. Do you have anything to add n-ith regard to that rifle photo 

that you have not already told us? 
Mr. NAKTIS. So. 
Mr. REIKICH. Did you discuss with Marina Oswald at any time this rifle photo 

and the circumstances under which it was taken. 
Air. MARTIS. I asked her at one time why he wanted a 1)hotogral)h taken of 

that type, and she said she didn’t knon-. He just wanted pictures taken that 
way. 

Mr. REI)I.ICII. I)id she tell you when this l~hotogral~h was taken in relationship 
to any other incidents such as the General Walker incident or the Richard Sixon 
incident? 

Mr. MARTIN. So. 
JIr. REIIIXH. Did you know where the photograph was taken? 
Mr. MARTIS. I don’t know, I don’t even know if it \vas in Oak (‘liff or not. 

1 have an idea that it was in Oak Cliff but I don’t knon- whether I know that or 
whether I have read it. 

Mr. REPLICH. When you say Oak Cliff, some of us don’t live in Dallas. 
;\lr. hIARTIN. It is a suburb of Dallas, a section of Dallas. 

. 
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Mr. REDLICH. Are you referring to the area where the Neely Street house 

was located? 
To refresh your recollection, Mr. Martin, the Oswalds lived in t\vo places in 

Dallas. One was on Elsbeth Street and the other on Neely. Are they both 
in Oak Cliff? 

Mr. MARTIS. Yes, Elsbeth Street is right around the corner from Seely Street, 
I believe they lived in an apartment on Elsbeth. 

It was a group of apartments in one building, and on Seely Street, I think, 
that was similar to a duplex. 

Mr. REDLICH. And you are not certain as to where this photograph which 
was the subject of these negotiations was taken? 

Mr. MARTIN. R’o, except that the Elsbeth address, I believe, was a brick resi- 
dence, I mean a brick apartment, it is a dark building, and the Neely Street 

address is a white building. 
I believe the photo shows a white building. 

Mr. REDLICH. On t.he basis of that you would conclude the photograph was 
taken at which address? 

Mr. MARTIN. At the Neely Street address. 
Mr. REDLICII. At the R’eely Street address. When you were negotiating with 

various publications for this photograph, didn’t anyone ask you when and 

where it was taken? 
Mr. MABTIN. Yes, I told them that it was while they were living in Oak 

Cliff. I didn’t say where or when. 
Mr. REDLICH. No one asked you. 
Mr. MABTIN. And they apparently weren’t concerned with the where or when. 
Mr. REDLICH. Did they ask you anything about the publication which Lee 

Oswald had in his hand? 
Mr. MARTIN. Yes, and I told them that it was either the Militant or the 

Worker. I was not sure which one. I am not even sure whether either one. 

Mr. REDLICH. Your copy of the photograph did not indicate clearly which one 
it was? 

Mr. MARTIN. Correct. 
Mr. REDLICH. Do you now know which one it was? 

Mr. MBBTIN. No. 
Mr. DULLES. Are you sure it is one of the two? 

Mr. MARTIN. No, I am not. I assume that it would be one of the two. 
Mr. REDLICH. For the record it is the Militant. 
Mr. DULLES. It is? 
Mr. REDLICH. Is there anything about the circumstances of this photograph, 

including the rifle, the pistol, the time, the place, anything concerning this 
photograph that you have not told this Commission about which you have 

knowledge? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. The last item on Commission Exhibit No. 325 is This Week 

magazine, $1,000. Could you tell us about that. At the conclusion of this list 
I will ask if there is anything else. We are now at This Week magazine. 

Mr. MARTIN. When Marina was here in Washington, she had the press con- 
ference, and at the end of the press conference she mentioned, she made a 

statement “Now I go to church.” On the way to the CBS studios we passed 
a Russian Orthodox Church, and she remarked about it, that she would like 
to cnme bah and go inside, see what it looked like. Someone in This Week 
magazine caught that statement, and wanted to write a short article on Marina 
going to church, and that is what that is. 

Mr. RE:DLICH. What happened? Could you tell us how this article got written? 

nIr. nfARTIN. It hasn’t been written. 
Mr. REDLICH. Did the reporter accompany Mrs. Oswald to church? 
ll\lr. lIARTIN. Oh, ll0. Artually when the television interview was over, we 

came back and went to the church, but the church was locked and we didn’t 

get in at all. Sow this contact was made after we left Washington. This Week 
magazine contacted IIS after, not while we were still here. 

Mr. REDLICH. AIICI what was the subject matter of this article specifically 
supposed to be? 
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JIr. MARTIS. The title of it was supposed to be “I go to church,” and it would 
be an articsle written on Jlarina going to church. 

Mr. REL)I.ICII. 1Ir. Martin, the total figure on the bottom of Commission Exhibit 
So. 3% is $1:32,3X. This prestttilal)ly does not include any future royalties, is 
that correct? 

Mr. MARTIN. That is correct. 
JIr. REI)LI( II. Have you made an estimate as to the total earnings which 

would accrue as a result of these contractual arrangements? 
Mr. NARTIS. It should be approrimately $300.900 at a maximum, depending 

011 what ;\merican serial rights and British Commonwealth serial rights, Asiatic 
serial rights would bring. 

Mr. R~~LICII. You say the maximum of $399,09O? 
Mr. MARTIN. I think so. 
Mr. LEECH. Of those contracts? 
JIr. HEDLICII. That is what I am asking about are these. 
JIr. JIAKTIS. <If these c*ontracts, yes. 
Mr. REI)I,ICH. Could you tell IIS about any other contractual arrangements 

that .vou have made or are negotiating on behalf of Marina Oswald? 
Mr. M~I~TIS. There are 110 others. I will have to refer to things. We had an 

offer from Australia and also from New Zealand as far as this photograph is 
concerned. However, it was thrown to the wind by the Detroit Free Press, so 
they got it from Detroit Free Press, we have been offered-we have not received 
an offer. The Australian newspaper--- 

Mr. DCI.I.ES. Do you need these details do you think? 
,\lr. REDLICH. I want to get the total figure, 1Ir. Chairman. 
Mr. MARTIN. Associated Newspal)ers Limited of Bustralia would like to have 

.Australian rights to a book that JIarina woultl write. and also the London 
Evening Standard would like to have the British rights, of course, to the picture 
of Lee Harvey Oswald. 

JIr. REDLICH. Mr. Martin, Mr. Thorne has indicated to this Commission that 
he estimated that Marina’s earnings would approach approximately $500,999. 
Would you comment on that estimate? 

Mr. MARTIK. I think it might be a little high. Of course, if you take into 
consideration she has $sX,900, close to $iO,OOO in contributions alone, then the 
advances on this Eshibit No. 323, that is $2OO,OOO right there. I think $S99,009 
might be just a little bit high. 

Mr. REDIXX. The final document I would like to show you is a photostat of 
a letter which you presented to the Commission today, purporting to be a letter 
written in Russian together with an English translation. It starts, the English 
translation starts with the words “As the widow of Lee Oswald.” I show you 
(‘ommission Exhibit No. 333 and ask you if this is a photostat of the letter 
which you submitted to the Commission this morning. 

Mr. MARTIN. Yes, apparently so. 
Mr. DULLES. Who is that letter to? 
Mr. REDLICH. We don’t know yet. 
Mr. DULLES. You don’t kno,vv yet? 
Mr. RE~LICH. I will develop that in the questioning. I mark this Commission 

Exhibit No. 333. being a Russian letter and what purports to be its English 
translation and ask that it be admitted in evidence. 

air. DGI.I.KS. Can JWU identify that any further than just a Russian letter? 
Mr. REDLICH. On the top appears a date, and the day of the month is the 20th. 

I am unable to tell what month it is. 
Mr. MARTIN. But the year is 196-I, and the words “Dallas, Texas” then appear 

under the date. 
Mr. DULLES. That helps identify it. 
Mr. REDLICH. I ask that it be admitted in evidence. 
Mr. DULLES. Any objection? 
Jlr. LEECH. No objection. 
Mr. DULIXS. It is admitted. 
(The photostats of a Russian letter with an English translation were marked 

Commission Eshibit So. 333 for identification and received in evidence.) 
Mr. REDLICII. Mr. Martin, with your permission I would just summarize the 
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contents of this letter, and if I have summarized it inaccurately, just say so. 
This letter requests that the death penalty not be applied to Jack Ruby, the 
person who has been charged with the murder of Lee Harvey Oswald. Is that 
inaccurate? 

Mr. XULTIS. No; that is correct. 
Mr. REDIXH. That is a correct summary of the contents of the letter? 

Mr. JIARTIN. Yes. 
Mr. REI)I,ICII. Do you recall to whom that letter was written? 

Mr. MARTIN. She originally wrote the letter to Melvin Belli. 
Mr. REDLICH. By “she” you mean Marina Oswald? 
Mr. MARTIN. Marina. I advised her against- 
Mr. REDLICII. Melvin Belli? 
Mr. MARTIN. Is the attorney for Jack Ruby. I advised her against such an 

action, because of the possibility of the letter itself in translating from Russian 
to English being misinterpreted and used in a manner that might be d’erogatory 

to Marina Oswald. I suggested that she send this letter to Henry Wade who 
would be the prosecutor in the case. Sow whether she changed the salutation 

on the letter I don’t know. I can’t read Russian. And the salutation was not 
translated in the translation. The translation was made by Katya Ford. 

Mr. REDLICH. To the best of your knowledge has this letter ever been sent 
to anyone? 

Mr. MIIRTIN. No sir, it hasn’t. 
Mr. DULLES. You say it has not been? 

Mr. MARTIN. It has not been. 
Mr. DILLES. That is vour belief or you have knowledge that it has not been? 
Mr. MARTIN. I have the original. N&v if a letter has been sent, it would be a 

different letter. 
Mr. RELILICH. On the basis of your knowledge of Marina Oswald’s handwrit- 

ing, would you tell the Commission whether you believe that this letter is in 

her handwriting? 
Mr. MARTIN. Yes, it is. I also observed her writing the letter. 
Mr. REDLICII. Are you aware of the fact that Marina Oswald discussed this 

letter when she appeared before this Commission? 

1Ir. MARTIN. I believe you mentioned it sometime today. 
Mr. REDLICH. Were you aware of it prior to your coming here? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICII. Do you know why it has not been sent? 

Mr. MARTIN. She decided that it was best not to be sent unless she actually 
thought that Ruby was going to get the death penalty. Actually a letter like 
that should go to the Governor of the State. 

Mr. REDLICII. Mr. Martin, do you have any additional information concerning 
the assassination of President Kennedy, Marina Oswald, or the assassination of 
her husband Lee Harvey Oswald which you would like to present before this 
Commission at this time? 

Mr. MARTIN. So, I don’t think so. Nothing. 
Mr. REDLICH. If it would be helpful for the work of this Commission for 

you to return to Washington and appear again before this Commission, would 
you be willing to do so? 

Mr. MARTIX. Yes, sir. 
Mr. REDLICH. Mr. Chairman, I have no further questions of this witness, unless 

Mr. Rankin does or you do. 
Mr. DULLES. I would just like to ask a question about this letter I am just 

glancing over. Where did this letter paper come from? Is that some personal 
paper with a tree on it? 

Mr. MARTIN. Yes. I bought that. 
Mr. DULLES. You bought it for her? 

Mr. MARTIN. At a drug store, yes, sir, at a drug store in Arlington. 
Mr. DUI.LES. Is this another draft or is this just a copy? 
Mr. MARTIN. This is the original of the copy. 
Mr. REDLICH. We hare photographed what is now Commission Exhibit No. 

333 and we are keeping the photostat. Mr. Martin, you will recall that at the 

start of today’s proceedings Chief Justice Warren read into the record a copy 
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of the letter which vou received requesting certain notes, records, documents in 
connection with today’s hearing. Have you made available to the Commission 
all of the material which was requested in that letter? 

Illr. MARTIN. Yes, sir; I went through everything I had at home, and could 
find nothing else. 

1IIr. REULICII. If you should find anything else which you inadvertently failed 
to bring before this Commission. will you mail it to us for examination and we 
will return it to you. 

Mr. MAKTIS. Yes, sir ; there is a Worker that I have. 
Mr. REIKICH. You mean by Worker the Daily Worker? 
RIr. >I~RTIN. Yes. I think they dropped the “Daily.” 
JIr. DTLLES. They are no longer daily. 
Mr. MARTIS. It is called the Worker now. It has quite a lengthy article about 

Marina in it, and I will send that to you. 
Mr. Rnmrcn. And you will send anything that you may come across which you 

may have inadvertently failed to produce before this Commission? 
Mr. MARTIS. Yes, sir. 
Mr. RE)DI.ICII. I have no further questions, JIr. Chairman. 
Mr. DULLES. There were some questions that Senator Cooper had suggested. 

I don’t know, have you looked those over? IIare they been covered? 
Mr. RANKIN. Yes. 
Mr. RDLICH. Those have been covered. 
Mr. DULLES. All been covered:’ 
Mr. REDLICII. Yes. 
Mr. DTLLES. Did Marina ever express to you her opinion as to the guilt or 

innocence of her husband in connection with the assassination of the President? 
Mr. MA~TITIN. Yes. 
Mr. DULLXS. U’hat did she say? 
Jlr. MARTIN. She believes he was guilty. She believes he did it, and the first 

time she said it I questioned her as to why she thought he did it, and she said 
she just felt it. It was a woman’s intuition. She didn’t know the word intuition 
at that time. I had to look it up in the Russian-English Dictionary. 

JIr. DULLES. Did she indicate any view as to whether he did it alone or had 
an acc~oniplicr or arcomplices? 

Jlr. MARTIK. She remarked about the Walker incident, that that was definitely 
done alone. and that he always was alone. He never did anything with anyone 
else. I don’t recall that she mentioned that specifically in the case of the 
assassination of the President. Rut she had made that remark before or during 
the interim about Walker. 

JIr. DFLLES. Did she ever at any time express to you any interest in returning 
to the Soviet Union or her desire to stay in the United States? 

Mr. MARTIX. 1Vel1, she has always said that she wanted to stay in the United 
States. One time she said that she thought she would go back to Russia, and 
I asked her why and she said, well, she was just joking. 

Mr. DULLES. Did she ever refer to you any letters she wrote to the Soviet 
Embassy with regard to a desire to return? 

Mr. Jl.4~~1~. So. There was only one incident that she told me about was a 
letter to a friend in Russia. 

Jlr. DULLES. You mentioned that I think. 
Mr. MARTIN. Yes. 
Mr. DULLES. The nne that she didn’t put enough stamps on, enough postage on. 
IIr. >I.~RTIN. Yes, it came back “insufficient postage.” 
.\Ir. DL~i,l.ns. Did she ever mention to you any names of any friends or as- 

sociates of her husband that had not been discussed here at one time or another 
in this testimony, including the list of names that was read out to you? 

Nr. ~IARTIS. So. 

1Ir. DI-LLES. Do you know any other friends that Jlarina has other than those 
that have been discussed in this testimony? 

;\lr. MARTIS. So. I was trying to think a while ago about that, and I can’t 
think of anyone else. 

Nr. DULLES. That is all I have. 
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Mr. REDLICH. Mr. Leech, would you like to ask Mr. Martin any questions at 
this time? 

Mr. LEECII. Sot a word. 
Mr. DULLEs. Jlr. Rhynr? JIr. Rankin, have you any further questions? 
Mr. RANKIX. Xr. Chairman, I merely wish to thank him for appearing 

voluntarily. 
Mr. DULLES. I do thank you for coming and responding so fully to our 

questions. 
Mr. ALARTIN. Anything I can do. 
Jlr. DULLES. And if anything occurs to you or to your counsel as sometimes 

happens later, we will be very glad if you or your counsel will bring it to our 
attention. 

Mr. MARTIN. Yes, sir; I certainly will. 
Mr. RE~LICH. ;\Iay I before we adjourn ask another question? 
Mr. Dur.LEs. Certainly. 
Mr. REDLICII. Have you ever discussed with Mrs. Marguerite Oswald the ques- 

tion of the guilt or innocence of Lee Harvey Oswald? 
JIr. MAKTIS. So. The only time I was in contact with Marguerite Oswald 

n’as at the Inn of the Six Flags in Arlington, Tex., and I don’t believe I really 
discussed anything with her. I was more on the sidelines and didn’t enter into 
any discussions with her at all. 

Mr. REDLICH. And have you discussed with Robert Oswald the question of the 
guilt or innocence of Lee Harvey Oswald? 

Mr. MARTIN. Yes. Let’s see, on one occasion the article by Mark Lane, I think 
it was in the Sational Observer, was printed in the National Observer, and I 
called Robert’s attention to that. I believe he cited 15 points where he believed 
that Lee Oswald was innocent, and I remarked to Robert that in nearly 100 per- 
cent of those points they were just completely out of line. The brief I believe 
was taken from newspaper accounts, from various newspaper accounts of the 
assassination, and a number of them contradicted each other. 

Mr. REDLICH. Did Robert Oswald comment on this? 
illr. JIA~TIN. No. 
Mr. REDLICH. For the record I believe the publication you are referring to is 

the National Guardian. 
Air. MARTIN. The Xational Guardian, yes. 
Mr. REDLICH. Is that your recollection now? 
Mr. MABTIN. Yes, National Guardian. 
Mr. REDLICH. And Robert Oswald had no comment on this? 
Mr. MARTIN. No. 
Mr. REDLICH. We have no further questions. 
Mr. DULLES. The Commission will stand adjourned, subject to call. 
(Whereupon, at lo:20 p.m., the President’s Commission recessed.) 

Wednesday, March 4, 1964 

TESTIMONY OF MARK LANE 

The President’s Commission met at 2:30 p.m., on lllarch 4, 1!%4, at 200 bIary- 
land Avenue NE., Washington, D.C. 

Present were Chief Justice Earl Warren, Chairman; Senator John Sherman 
Cooper and Representative Gerald R. Ford, members. 

Also present were J. Lee Rankin, general counsel; Norman Redlich, assistant 
counsel; Charles Murray and Charles Rhyne, assistants to Walter E. Craig. 

The CHAIRMAN. The Commission will be in order. 
The Commission has been informed that Mr. Lane has collected numerous 

‘materials relevant to the Commission’s work. 
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